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Prvo srečanje folklornih skupin 
ob prazniku sv. Jakoba v Benečiji

Srečanje folklornih skupin 
gor par Hloc je bila novica lie- 
tošnjega Sv. Jakoba, Ijepa no
vica, ki je na kako vižo povzdi
gnila tele praznik nad use te 
druge, ki usake lieto imamo 
po naših vaseh.

S tuolim nečem reč, da Sv. 
Jakob je bil narlieuš, ampak e- 
dini praznik, ki nam je dau kiek 
novega: parvo srečanje fo lk
lornih skupin v Benečiji.

Se vie de, ku use novice, tu
di tale nie imiela lahkega za

četka, stvari so bile na kako 
vižo improvizierane, ampak u- 
speh nie parmanku tudi tele 
krat, in tuole nas imielo use 
podučit, da, če hočemo, da na
še vaške šagre bojo tudi za na- 
pri imiele kajšan namien, in 
muormo dat nove oblieke kier 
te stare njemajo vič tiste mo
či, ku ankrat, za zbrat kupe 
ljudi.

Ries tudi ljudi nie bluo ve li
ko, pa tle moremo reč, da nie- 
so krive skupine ali organiza

torji, pa novica, novica, ki nie 
bla razširiena na pravo vižo 
med ljudmi, in gor na tuole bi 
bluo trieba se nomalo poguo- 
rit za razčistit, katere so na
še možnosti za zbrat nove po
ti, ki bi buj riesno vplivale na 
naše ljudi, kar jim  napravemo 
take lepe reči.

Pa pujno na skupine, ki so 
sodelovale na telim  parvim 
srečanju.

Moremo reč, da use so le-

puo opravle njih dielo in kaj- 
šna je ries pridna tudi za qua- 
liteto, ki nam je pokazala.

Priet ku pogledat, kar so 
nam pokazal, mislem, da jih 
mormo aspartit na dva kraja.

Parve skupine, ki rabijo tra
dicionalno pot folklore, ki se 
je dala nieko šenografijo in ki 
ima u sebe nieke malinge ze
lo obdielane in veliko variant.

Druge pa tiste, ki iščejo ko- 
ranine njegovega diela u na
vadnim starim plesanju svoje
ga roda, svojega kota, in tele- 
nieso še, dostikrat, našle te 
pravo kompozicijo med življe
njem in odrom, pa upam, da so 
na dobri pot, kot kažejo njih 
donašnje predstave.

Sada moremo reč, da dober 
uspeh je imiela Folklorna sku
pina Javornik - Koroška bela, 
iz Jesenic, kot tudi njih žen
ski zbor, ki so nam parnesli 
plese an pesmi iz Gorenjske, 
in nam pokazal, da se more bit 
veseli, tudi če lieta tečejo za 
use.

Od jabuke do cvetja, in cve- 
tie telega srečanja je bila fur-

(Nadaljevanje na 3. strani)

V Klodiču nova lekarna 
in večnamenski center

Na 22. lu ja , Senjam sv. Ja
koba, gor par H loc so inau
gurai hram, k ie r bo farm a
cija , im a tud p ros to r za hišo 
farmačiste, in  na šala za dru
štva. Za kra tko  čerim onijo  se 
je  b lua zbralo puno ju d i.

S šindakom garmiškega ka- 
muna so b li paršli tud pod
predsednik Province Bulfo- 
ne, podpredsednik Gorske

skupnosti - Comunità M onta
na,Adami šindaki Špietra in  
Sriednjega, kons ilie ri in  dru
ge oblasti.

Famoštar Romanin je  use 
požegnu. Šindak je  poviedu, 
krakto  po taliiansko in  slo- 
viensko, zaki so parpravli te
lo inauguracjon.
Naš ju d je  potrebujejo, med 

(Nadaljevanje na 3 strani)

Mario Lavrenčič 
zlatomašnik

«Po fa r j  ah je par šla v j  era 
gor an po fa r j  ah puode do l!» 
Takuo p ravi an naš star pre
govor. Pa če bi b li vsi duhov
n ik i tajšni, če bi takuo djelal, 
takuo živje l, če b i se takuo 
obnašal kot gospod M ario  
Laurencig, b i se vjera n ikdar 
ne zgubila.

Tuole m i je paršlo parvo 
na miseu, kadar sem ga videu 
darovat njega z.lato mašo in 
od kar je  imeu parvo, j ih  je 
daroval že dva tavžent. Tuo- 
le. sem pomislu, kadar sem 
poslušu žlahtne bes jede slav
nostnega govornika, k i so od
mevale iz starodavne lipe, u 
kateri so vasnjani Vrha zgra
d ili prižnico.

Tuole sem pomislu, kadar 
sem na kra tko  pregledu, kot 
na rentgenu ( raggi) ž iv ljen je  
tega poštenega moža in nad- 
Vse uzglednega duhovnika.

Gospod M ario  Laurencig 
je še 50 Ije t duhovnik p r i Sv. 
Štoblanku (Dreka).

Rodiu pa se je na Vrhu  
(Spignon), u podbunješkim  
kamunu leta 1908. Tudi par- 
vo Sveto mašo je daroval na 
Vrin i, u cerkvi Svetega Duha, 
Pred petdesetim i leti. Takrat 
Ptn je  guoriu iz starodavne li- 
Pe gospod Prejožef - don Si- 
sjušboval po naših farah in 

potle urnam kot farno-
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Zlatomašnik Mario Lavrenčič

štar Žabnic in Sv. Višar, u 
Kanalski dolin i.

Prav u tis to  lipo  se je  
u nedeljo 15. ju lija , po luoj- 
trah, po lesencah spravu go
spod E m ilio  Cencig, fam oštar 
iz Gorenjega Tarb ja  in je z 
lepim i, g a n jlj iv im i besedami 
govoriti o žlahtnem ž iv ljen ju  
zlatomašnika.

Vrh je  biu u prazniku. Od 
asfaltirane ceste do lepe cerk 
vice Svetega Duha, k i dom in i
ra nad dolinam i, so vasnjani 
posekli travo. Pot se počasi 
vzpenja do cerkve in na obeh 
straneh poti, so na beli v rv ic i 
pripete raznobarvne zastavice

(Nadaljevanje na . strani)

Mlada
Una «Mlada brieza» diver- 

quella d i quest'anno? Per 
m o lti aspetti sicuramente lo 
è, se non a ltro  perchè per la 
prim a  volta dopo dieci anni 
i l  soggiorno culturale ricrea
tivo  «inventato» dal Centro 
Studi Nedižia ed ora ricono■ 
scinto e sostenuto dalla Re
gione si svolge tu tto  fu o ri dal 
te rr ito rio  delle V a lli del Na- 
tisone: a Žabnice ( Camporos
so) in Val Canale.

I l  paragone con la prim a e 
seconda Mlada brieza è faci
le: un gruppo rido tto  ad una 
sessantina d i giovani insedia
t i in  una s tru ttu ra  alberghie
ra quale è i l  nuovissimo r ifu 
gio «Dom Mangart» presenta 
una soluzione p iù facile sotto  
diversi pun ti d i vista, salvo 
quello finanziario , che rich ie 
derà un maggiore impegno. 
L'età dei bam bini è rido tta  
a ll’arco elementari e medie, 
con alcune eccezioni per le 
mamme impegnate nel sog
g iorno: «mascotte» dell'anno  
è Èva Golles. L 'o ra rio  è quel
lo tradizionale: la m attinata  
viene impegnata nelle «lezio
ni» p iù  impegnative, fra  cui 
quelle d i sloveno, p ittu ra  e 
canto (come f in  dai vecchi 
tem pi) con le lezioni della 
prof. Živa Gruden per lo slo
veno, d i L ia  B ron t per i l  can
to e d i A lvaro Petricig per la 
p ittu ra . Si svolgono a turno  
per gruppi, che sono quattro

brieza
e che stanno già scegliendosi 
i nom i: ci sono già le «Lesi- 
ce» e g li «Jaleni» che lavora
no attorno al p roprio  cartel
lone. A lcuni faranno lezioni 
i l  p rim o  pomeriggio. Rimane 
un po' d i tempo per la p a rti
ta d i pallone al centro dello 
immenso prato situato davan
t i a l Dom Mangart. Rimane 
del tempo alle bambine per i 
giochi p iù  svaria ti e per le 
piccole passeggiate a ttorno al 
rifug io.

L 'appetito  non manca, ma 
la cucina è buona e sostan
ziosa, adatta a rinv igo rire  i 
ragazzi che progettano gite 
sulle montagne e nei paesi v i
c in i: Tarvisio è a pochi ch ilo 
m e tri sulla statale (c'è l ’Udi
nese in r it iro  con Miano e Zi- 
co). Ukve/Ugovizza è a due 
passi. V išar je /Lussari a quat
tro  ore d i marcia, ma c’è i l 
proggetto d i andarci. Nume
rosi autobus collegano le nu
merose località  Vaibruna, Fu
sine, ecc.

Tuttavia  i l  paese stesso po
trà essere una m iniera d i sco
perte e ricerche; prim a d i tu t
to l'am biente; poi le case, 
quelle vecchie con i te tti d i 
tavolette d i legno spioventi 
e le finestrine piccole, i l  cam
panile con la caratteristica  
cupola; qu ind i i m onum enti 
s to ric i: la chiesa, le lap id i

(Nadaljevanje na 3. strani)

Izhaja vsakih 15 dni 
Posamezna številka 500 lir 
Naročnina: Letna za Ita lijo  10.000 lir 
Za inozemstvo 15.000 lir  
Poštni tekoči račun za Ita lijo 
Založništvo tržaškega tiska 
Trst 11-5374

Odgovorni urednik: Izidor Predan 
Quindicinale
Za SFRJ - Žiro račun
50101-603-45361 
«ADIT» DZS, 61000 Ljubljana 
Gradišče 10/1 Telefon 223023

Sped. in abb. post. II gr. 70 
Poštnina plačana v gotovini 
OGLASI : m m /s t +  IVA 18% 
legalni, finančni, upravni L. 500 
mali oglasi 300 L. beseda, 
osm rtnice in zahvale a moduli

Pod naslovom «Živa nit nas poveže» je beneška folklorna skupina Živanit (na sliki) priredila v Hlocju prvo 
folklorno srečanje

— :—:

Z otvoritve lekarne in polivalentnega centra v Hlocju: podpredsednik po- 
krajine Bulfone, župan Bonini in župnik Romanin

Med zabavo.

Otroci pri pouku

in Valcanale
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Pogovor z županom prof. Firminom Mariničem

Čez nekaj mesecev bodo končali 
obnovo po potresu v Špetru

Čez dva, tri mesece bodo v 
občini Špeter končali obnovo 
po potresu. Z županom prof. 
Mariničem smo se pogovori
li, kaj vse so zgradili v tem 
času.

«Hoteli smo popraviti stare 
poškodovane hiše in pomaga
ti, da bi si naši ljudje zgradili 
novo streho nad glavo. Dru
gi problem je bil ta, da našim 
ljudem poiščemo delo doma», 
je rekal župan Marinič. Z njim 
smo šli gledat, kaj je bilo 
doslej storjenega. Videli smo, 
da so posebno v Ažli, ki je bi
la 60% porušena, zgradili sko
raj vse nove hiše in da so tu
di sanacijo starih hiš skoraj 
končali.

Ažla, ki je bila poprej s ti
snjena in na pogled bolj rev
na vas, je sedaj lep kraj, kjer 
ima vsaka hiša dovolj sonca 
in prostora.

Z zazidalnimi načrti (piani 
particolareggianti) v vrednosti 
okoli 50 m ilijonov lir  je občina 
omogočila sklenitev treh lo- 
tizacij z Zavartom, Mejo in E- 
migrantom, ki so doslej že 
zgradili 8 hiš, dve pa začeli 
graditi. V teh lotizacijah bo 22 
hiš za največ 66 družin. Do
slej zgrajene hiše so ali eno- 
stanovanjske ali vrstne hiše.

S pomočjo Jugoslavije so v 
špeterski občini sanirali 7 hiš, 
od tega 4 v Ažli. S slovensko 
solidarnostjo pa so zgradili tu
di nekaj novih «slovenskih 
hiš».

Kakor nam je povedal župan 
Marinič, je še veliko družin, 
ki čakajo na odprtje roka za 
podaljšanje zakona 63 iz leta 
1977, ki priznava 65% gradbe
nih stroškov tis tim  izseljen
cem, ki se hočejo vrn iti do
mov in si postaviti novo stre
ho.

Občinska uprava je skoraj 
končala tudi industrijsko co
no. Za primarno urbanizacijo 
je doslej potrošila dve mi
lijardi lir. S tem denarjem 
je 250 tisoč kv. m e t r o v  
industrijske c o n e  opre
mila s cestami in komunalni
mi napravami (elektrika, kana
lizacija, voda), zgradila pa je 
tudi čistilno napravo (zanjo 
so potrošili pol m ilijarde lir), 
ki bo očiščevala odplake iz in
dustrijske cone, Špetra in A- 
žle.

V industrijski coni so do
slej zgradile svoje tovarne 
(po vrstnem redu, kot so vlo
žili prošnjo) naslednje Družbe 
z omejeno zavezo (SPA): Da
nieli, Elni, Veplas, Hobles. V

teh štirih  obratih je zaposle
nih 160 delavcev. V coni je 
prostora še za 5 velikih to
varn.

V obrtniški coni so štiri ob
rtniške delavnice z 11 delav
ci, prostora pa je še za 15.

Z županom Mariničem smo 
se ustavili tudi v gostilni Ri
nascita, ki jo vodita Romeo in 
Giovanna. Na kosilu je bilo 
polno delavcev, ki gradijo ka
nalizacijo, ceste in hiše, ali 
pa so zaposleni v tovarnah. 
Pri Giovanni smo se pogova
rjali po naše. Župan je rekal, 
da je zato v tej gostilni dosti 
gostov, ker kuhajo po doma
če.

«Ko bomo končali obnovo 
po potresu, bo pri nas osta
lo brez dela polno ljudi. Zanje 
bomo morali poiskati delo v 
industrijski coni ali pa jih  na
vaditi, da se bodo spet vrnili 
na zemljo. Če jo znamo dobro 
obdelati in zasaditi perspek
tivne kulture, nam lahko zem
lja da velik kos kruna» je re
kel Marinič. Povedal je še, da 
bodo sgradili infrastrukturo za 
pobiranje in prodajo km etij
skih pridelkov. Na takšen na
čin naj bi obdelovalci zemlje 
zaslužili več, kot če bi sami 
prodajali.

V industrijski coni v Špetru so zgradili 4 tovarne, v katerih dela 160 
delavcev. Na sliki obrat Hobles

Občinska uprava je potrošila pol milijarde lir za čistilno napravo, ki bo 
sprejemala odplake iz Špetra, Ažle in industrijske cone. Projektanti so 
izkoristili naravni padec vode in bo zato poraba elektrike minimalna

Ko boste dobili v roke tale 
časnik, spoštovani čita te lji, 
se bodo stvari v občini Ti- 
pana že tako spremenile, da 
za nekatere stvari ne bo več 
aktualen. Kljub temu pa jih 
moramo opisati, ker gre za po 
memben politični dogodek o 
položaju večine v občinski u- 
pravi. Ta večina (maggioran
za) je namreč zašla v krizo, 
ker je župan Giuseppe Bal- 
loch podal ostavko (dimen
sioni). Leta 1980 izvoljeno 
večino predstavlja lokalna li
sta (lista civica), na kateri so 
bili izvoljeni neodvisni (indi- 
pendenti), socialisti in komu
nisti. Prejeli so večino glasov 
in potisnili krščansko demo
kracijo v opozicijo.

Že lansko leto je župan 
Balloch dal ostavko, vendar 
je niso sprejeli. Prejšnji te 
den, ko jo je ponovno pred
stavil, so zanjo glasovali sve

tovalci lokalne liste in opo
zicije. Vzrok (causa) za krizo 
so bili slabi odnosi v občin
skem odboru (giunti). Župan 
ni deloval tako, kot so od nje
ga zahtevali. Na občini je 
imel polno zaposlitev, (lavoro 
a tempo pieno), vendar uspe
hi njegovega dela niso bili 
vidni. Tudi zato je slabo funk
cioniral, ker je živel daleč od 
Tipane.

Ker je morala občinska u- 
prava izvesti obnovo po po
tresu, in torej pripraviti načrte 
za javne objekte in njihovo 
izvedbo, kakor tudi vodenje 
postopkov privatnikov, ki so 
si obnovili ali pa zgradili no
ve hiše, so odborniki (asses
sori) kritiz ira li slabo delo žu
pana Ballocha.

V diskusiji sta to poveda
la socialist Cormons in komu
nist Berrà. Županu sta očita
la, da ni izvajal politike od

bora glede kulturnega vpraša
nja in očuvanja tradicij, je
zika itd. Zaradi tega je Cor
mons izjavil, da bo on vedno 
govoril v jeziku, ki ga je nau
č ila  njegova mati. Tudi Berrà 
je očital županu, da ni poslal 
v Rim telegrama v zvezi z 
globalno zaščito.

Krščanska demokracija je 
na sestanku imela posibili- 
stično stališče. Ni nastopala 
ostro do odbora, iz česar je 
mogoče razumeti, da je KD 
in lokalni lis ti veliko do te
ga da skupaj delujeta v korist 
ljudi.

Do kakšnega kompromisa 
bodo prišli občinski sveto
valci v Tipani, tega danes ne 
moremo napovedovati, toda 
kakršen koli že bo, bo boljši 
od rešitve, ki bi pripeljala 
na občino prefekturnega ko
misarja.

L'imposta di soggiorno re
lativa alla permanenza dei tu 
risti nel Cìvidalese e nelle Val
li del Natisone, fra poco la si 
pagherà a Cividale presso la 
sede dell’Azienda Autonoma 
di Soggiorno e Turismo. Il Pre
sidente Giuseppe Paussa l'a
veva annunciato nell'ultimo 
Consiglio di Amministrazione 
ed ora informa che l’ iter bu
rocratico per lo spostamento 
dell'u ffic io  di riscossione da 
Udine (finora era l’A.C.I. che 
eseguiva tale operazione) a 
Cividale è quasi alla fine e 
pertanto si ritiene che lo stes
so potrà essere operante già 
con l'inizio del mese di set
tembre. Questo servizio alle- 
vierà il compito degli opera
tori economici interessati 
che, per ora, sono costretti a 
recarsi, settimanalmente, ad

Udine per l'assolvimento di ta 
le imposta. In più, l'Azienda di 
Soggiorno e Turismo si sta a- 
doperando, con buone pro
spettive di esito positivo, af
finchè il pagamento dell'im 
posta stessa possa effettuar
si, cumulativamente, alla fine 
di ogni mese e non più se tti
manalmente come finora av
venuto.

Altra anticipazione che fo r
nisce il Presidente Paussa è 
quella relativa all’avvio della 
procedura per ottenere il per
messo di cambio-valute, alla 
Azienda di Soggiorno e Turi
smo da attuarsi nei giorni di 
sabato e domenica giornate in 
cui le Banche sono chiuse ed 
i turisti non possono quindi 
usufruire di tale importante 
servizio.

ŠPETER Sl BO NAREDIL 
SVOJ GONFALON (PRAPOR)

Nova Ažla bo imela lepe hiše in široke ceste 

s *

Zupan Tipane podal ostavko

Občinski svet v Špetru je  
na svo ji zadnji seji obravna
val nekatere važne probleme, 
k i se nanašajo na gospodar
ski razvoj te občinč in  na var
stvo oko lja . O nekaterih za
devah smo se pogovarja li z 
županom M arin ičem  in  po
govor objavljam o na drugem 
mestu.

Občinski svetovalci pa so 
zadnji seji odo b rili načrt za 
izgradnjo tretjega lo tta  zazi
dalnega načrta za Ažlo.

Zelo velike važnosti je  na
dalje odobritev načrta glav
nega ko lek to rja  v Ažli, s ka
te rim  se bo indus trijska  co
na povezala s č is tilno  napra
vo (depuratore), k i je  loc i
ran ob Arbeču, v b liž in i mo

sta p r i sv. K v irinu .
Svetovalci so o dob rili za

zida ln i načrt za K lenje in  za
m enja li lastništvo zemlje v 
Puoie in  Ažli.

Ob koncu so govo rili o iz
delavi občinskega prapora 
(gonfalona). Njegovo poma
n jkan je  večkrat občutijo , po
sebno kadar so kakšne sla
vnosti. To se je  pokazalo tu 
d i ob zadnjem obisku bene
škega župana Riga, k i je  p r i
šel v  Špeter s svojim  gonfa- 
lonom. Špeter, k i je  b il gosti
te lj, pa svojega prapora ob 
te j svečanosti n i mogel raz
v it i,  ker ga nima.

Ide ja  je  torej zelo dobra 
in  j i  je  želeti, da b i še čim- 
p re j realizirala.

L’imposta di soggiorno si pagherà  
a Cividale e non più a Udine

Ambasador Kosin 
zapustil Italijo

Jugoslovanski ambasador 
v I ta l i j i  M arko Kosin je  za- 
pusil I ta lijo , k je r je  b il š ti
r i  leta. Odšel je  v L jub ljano , 
k je r je  postal član slovenske 
vlade in  bo v n je j vod il ko
m is ijo  za mednarodno sode
lovanje.

Veleposlanik Kosin se je  v 
R im u poslovil od italjanske- 
ga zunanjega m in is tra  An
dreottija , v T rstu  pa od pred
stavnikov oblasti in  politike. 
Na slovesu od predstavnikov 
slovenske skupnosti je  izrazil 
obžalovanje, da n i b il spre
je t globalni zaščitni zakon. 
To je  povedal tud i ita lija n 
skim  oblastem, ko se je  po
slav lja l od n jih . Sicer pa so 
odnosi med Jugoslavijo in 
I ta li jo  zelo dobri in  se še ne
prestano razv ija jo  na najraz
lične jših  področjih .

Gianni Bravo 
v Zagrebu

Predsednik videmske T r 
govinske zbornice G ianni 
Bravo je  b il na urednem  o- 
b isku  p r i Gospodarski zbor
n ic i Hrvaške. V  Zagreb ga 
je  povabil n jen predsednik 
M ilovič.

Predstavnika furlanskega 
in  hrvaškega gospodarstva 
sta se pogovarja la o novih 
možnostih, k i se fu rlansk im  
pod je tjem  odp ira jo  s spreje
m om  novega zakona v Jugo
s la v iji o vlaganju  tujega ka
p ita la.

Bravo in  M ilov ič  sta p o tr
d ila  tu d i pomembno vlogo, 
k i jo  v obm ejn i m en javi ima 
leta 1955 podpisani V idem 
ski sporazum.

K e r im ata  videmska in  za
grebška trgovinska zbornica 
možnost usm erjan ja  gospo
darsk ih  dejavnikov, so se do
govo rili za izdelavo načrta, 
kako te posege rea liz ira ti.

Ta načrt bodo spre je li p r i
h o d n ji mesec, ko bo podo
ben načrt izdelala tu d i T rgo
vinska zbornica Bosne in  
Hercegovine. Vseboval bo 
seznam dejavnosti, katerim  
bosta obe s tran i da ja li p red
nost.

G ianni Bravo je  za tis k  i- 
z javil, da jugoslovansko go
spodarstvo sicer p rež iv lja  hu 
do krizo , ka r pa ne zm anjšu
je  dejstva, da «smo na pragu 
zelo obetavnega razvoja od
nosov med F u rla n ijo  in  Ju
goslavijo.»

PSDI - Paussa 
riconfermato  
segretario politico

Una scadenza legata al Congres
so provinciale P.S.D.I. è quella de1 
rinnovo dei d ire ttiv i e delle cari
che sociali delle Sezioni: in questo 
rispetto si è riunita a Cividale I0 
assemblea generale della Seziono 
PS.D.I. nella quale il segretario P°" 
litico  uscente Paussa ha esposto 
la relazione d e ll’a ttiv ità  svolta sot
to il suo mandato ed ha illustrato 
i risu lta ti del Congresso Provinci0' 
le che hanno visto  compatti Civi
dale e le Valli del Natisone sull0 
«mozione Longo». Del Congresso 
nazionale ha parlato il dott. Giu
seppe Liani che è stato un delegato 
ed ha informato i compagni dell® 
d ire ttive ideologico - programmati
che che sono scaturite. A lla f ipe 
di un appassionante d ibattito  an
che alla luce delle recenti vicenda 
che coinvolgono il segretario nazi°; 
naie del P.S.D.I. on. Pietro Longo s 
è passati alla elezione del D irettiy0 
che risulta così composto: Giu
seppe Paussa, Luciano Rossi, Am
leto Sandrini, Giordano Jaconciyj 
Adelmo Rossi, G iulio Deganutti. 
d ire ttivo  ha poi nominato segreta 
rio po litico Giuseppe Paussa che 
vede riconferm ato per la terza y°e 
ta, vice-segretario Luciano Rossi 
segretario am m inistrativo Am le 
Sandrini.
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Občina nima denarja 
za postrojit cesto v Hostne

Nekateri prebivalci iz vasi 
Hostne so poslali v italijanske 
žurnale podpisano pismo, da 
je njihova cesta od Luže do va
si zelo slaba. O tem so ob
vestili tudi oblasti.

Grmiški župan Bonini pra
vi, da imajo prebivalci Hostne 
prav, kadar protestirajo. Cesta 
je prav takšna, kot jo opisuje
jo. Pravico, da se pritožujejo, 
pa imajo tudi prebivalci v 
kraju zgornje Topolovo, kjer 
nimajo vode, in v Platcu in 
Grmeku, ker že 40 let čakajo 
na cestno povezavo. Pa tudi 
prebivalci v Seucu so lahko 
jezni, ker morajo gradbeni ma
terial voziti v karjoli. Težave 
imajo tudi na Liesah, ker jim 
ob deževju voda priteče v hi
šo. Takšnih prim erov bi na
šteli lahko še veliko. Pri tem 
pa se vprašanj zaposlovanja 
sploh nismo dotaknili.

Domačini pravijo, da je ob
čina objubila asfaltiranje ce
ste v Hostne. Res je obljubila 
in to delo treba narediti. Na 
občini so obljubili, da bodo ce
sto pastrojili, ker so jim  de
želni funkcionarji obljubili f i 
nanciranje, vendar ga ni od 
nobene strani. Občina pa ni
ma denarja, da bi potrošila 
80 milijonov lir za to delo.

Ljudje ne vedo, kako se ad- 
m inistira danaro pubblico. Ob
čina je kontratirala mutuo 
(najela posojilo) 80 milijonov 
lir za notranjo ureditev vasi, 
zakon (legge) pa prepovedu
je, da bi ta denar uporabila za 
postrojit ceste.

Vsi tile  problemi bi se re
šili, če bi kamun imel vsaj ma
lo denarja, s katerim bi avto
nomno administriral. Zaradi 
tega je velika borba za lokal
ne avtonomije. Ljudje so v ka- 
mune votai dobre konošiljerje 
(svetovalce), pa ne marejo v- 
sega naredit, kar bi radi, ker 
jim  governo v Rimu in na re- 
gionu v Trstu ne da zadost 
denarja za tako velike potre
be.

*  *  *

O bčinski svetovalci v G r
meku so na svo ji seji 22. ju 
n ija  o d o b rili kon tribu te  t i 
s tim  krožkom  (c irc o li) ,  k i 
so nared ili p rošn jo . Tako 
so pevskemu zboru v šent 
Lenartu za p rired itev  Tu t-

t ic o ri da li 50.000 l ir ,  štu
d ijskem u centru  Arengo 
50.000 lir ,  P o lispo rtiv i S. 
Leonardo (za žensko odbo j
karsko ek ipo) 50.000 lir ,  
krvodaja lcem  (dona to ri d i 
sangue (50.000 l ir .  Sekcija 
krvodaja lcev je  p r ire d ila  v 
K lod iču  ve liko  veselico, za 
37 pa je  povečala tu d i šte
v ilo  svo jih  članov.

V Klodiču . . .

(Continuazione dalla 1a pag.)

drugim i, podporo za zdravje 
in  ku ltrune  potriebe. U garm i 
škem kamune so že malo ma
n j p o s tro jil use hrame z de
želnim zakonom Št. 30,1977. 
lieta. Tel kamun, ku špietar- 
ski, se je  b iu  odloču za stro
j i t  d irektno sam.

Se nieso b li «akorpal» ku 
drugi. So m is lili, de diela b i 
ble p rie t končane, če b i sami 
j ih  napravli. In  so m ie i pru. 
«Akorpat» je  pom enilo dat u- 
se diela Dežel, k i potle j ih  je 
pasala adni sami in iprež. Pa 
se vie, de te velike firm e  i- 
m ajo težave za napravt m aj- 
hane diela. Se je  zgodilo, de 
tele firm e  so nucale naše zi
darje ku kontra tiste  (subap
palto ), takuo Dežela je  pla- 
cjala vic, ku k i je blua mož
no, naš z id a rji so dobil manj 
sudu, in diela, k je r so «akor- 
pani», gredo počas napri.

Podpredsednik Buffone je  
pohvalu dielo nareto in  do- 
dau še an par drugih besied. 
Je jau, de Benečija ima po- 
triebo delovnih mest in  oh
ranitev svoje posebne ku ltu 
re. Na koncu je  obečju, de 
Provinčja nard i za naše kra je  
use, kar bo možno.

Na koncu usi so b li pova- 
bieni na an giaš vina, k i je 
ponudla farm ačista Muzzoli- 
ni.

OBVESTILO
Obveščamo drage bralce, 
da bo v mesecu avgustu 
izšla samo ena številka No
vega Matajurja.

AVVISO 
Informiamo i gentili lettori 
che nel mese di agosto 
uscirà un solo numero del 
nostro giornale.

Prvo srečanje 
folklornih . . . .

(Nadaljevanje s 1. strani)

lanska in slovenska skupina 
iz Rablja (Raibil). Tale otroška 
skupina nam je zaries pridno 
predstavla slovenske in furlan
ske navadne plesi, moremo 
reč da tole sodelovanje med 
dvema narodoma, ki kupe ži
ve in delajo, je pru na velika 
rieč ki nie lahko naredit.

Mladinska folklorna skupina 
«Rdeča zvezda» iz Zgoniške 
občine nam je pa zaplesala 
njeke pravce, ki mi Benečani 
dobro poznamo, ker se tiče na
vadnega življenja po naših va
seh, in tudi kar se tiče iskanja 
kruha po sviete; Ljubezniva 
domača pravljica, kiek buj o- 
korna ta druga, če tudi ne mo
rem reč ka j zaries ne gre.

«Živanit», našo skupino le- 
puo poznamo, nje dielo nam 
je pru manjkalo u Benečiji in 
se troštamo, da puode napri 
in da olieuša nje plesi zmie- 
ram le vič kier se da in se mo
re še puno reči po teli pot pri 
nas, pa pohvalit jih muoramo 
ne samo za njih plesanje, am
pak tudi kier so se pomisinli 
napravit tole parvo srečanje, 
ki bo muorlo, za napri, miet 
velike uspehe.

Za tamburaško skupino K.D. 
«France» Prešeren» iz Boljun- 
ca, moremo reč, da naši lju
dje so jo zlo lepuo poslušal, 
kier za nje bla prava novica in 
so bli zadovoljeni za njih mu
ziko in za njih štrumente, ki 
nieso pru takuo deleč od nas 
in vič krat, mislem, so zaliez- 
li v naše gore in pustili njih 
slied kot more bit «zaplula je 
. . .»

Takuo smo kupe pasal no u- 
ro veselo in gorko, in ne samo 
kier je sonce pru grielo tis ti 
popudan, pa se na muormo 
pozabit, da pred prireditvijo 
folklornih skupin smo poslu
šal tudi naše beneške kantau- 
torje kot Keko, Marino an M i
chele, ki so nam zapiel njih 
nove pisemi «rok» ki pa nie 
navadni rok pa nieki druzega, 
predielano zlo po domačim. 
Tudi tele so novice, ki mislim 
bi bluo pru daržat u parvi vr
sti za napri, kier so zmiram 
pardielo naših te mladih in 
njegovega novega duha, ki 
prelivajo u njih muziko, (a.c.)

Razstava Društva beneških 
likovnih umetnikov v Klodiču

Ob prazniku svetega Jako
ba je Društvo beneških liko v 
n ih um etnikov p rired ilo  s li
karsko razstavo, k i je  na n je j 
z 42 deli sodelovalo 14 umet
n ikov iz naše dežele in  Slo
venije. Ž ir ija  je prvo nagra
do p risod ila  domačinu Gio- 
vann iju  K arliču  iz Klastre za 
sliko I I  nonno (ded). Prejel 
je nagrado grmeške občine. 
Na drugem mestu je b il Ma
rjan  Cigoj, ria tre tjem  pa M i
lan Ipavec, oba iz A jdovšči
ne.

Četrto mesto sta zasedli 
Sandra M anzini in Antonella 
Bertagnin iz špetra za g ra fi
ko La ruspa, peto mesto pa 
je zasedel Alvaro Petričič iz 
Špetra s s liko Composizione 
in  rosso.

Na razstavi so sodelovali 
naslednji s lik a r ji Franco 
Zuodar iz Dreke, Guido De 
Vora iz Špetra, Loretta Dor- 
bolo iz Modene, M arjan Cigoj 
iz Ajdovščine, M ario Solazzo 
iz Špetra, G iovanni Vogrig iz 
Čedada, Sandra Manzini iz 
Špetra, Antonella Bertagnin  
iz Podbonesca, Giovanni Car- 
lig  iz Sv. Lenarta, Daniela

Gasparinetti iz Vidma, Tom
maso Pauletig iz Canade, M i
lan Ipavec iz Ajdovščine in 
Pavel Petricig iz Špetra.

Društvo beneških um etni
kov se zahvaljuje slikarjem , 
k i so sodelovali na razstavi, 
obiskovalcem in občinski u- 
pravi v Grmeku.

Nadalje želi, da b i do tak
šnih ob lik  sodelovanja še
priš lo  v koris t razvoja ku l
ture v Benečiji. Slika, ki je dobila prvo mesto.

Mario Lavrenčič . .

(Nadaljevanje s 1. strani)

(bandierine) iz papirja. Ko 
sem se pom iku gor p ro ti 
cerkvi, se je  že odmevala 
žlahtna m elodija  prilom o- 
stnih  pesmi u dolino.

Potem so m i povedali, da 
je peu cerkveni mešani pev
ski zbor iz M irnega p r i Novi 
Gorici, k i ga vodi Andrej B u 
din. Cerkveni pevski zbor iz 
Špetra pod vodstvom G. Chia- 
bud in ija  pa je sodeloval ob 
tro jezičn i maši z la tin sk im i 
pesmi. Z gospodom Lavren
čičem sta somaševala še mon- 
signorja Valentin B irtig  in 
Angelo Cracina.

Za tole zlato mašo n i bluo 
napravjene obedne propagan
de, pa se je le zbralo na Vrhu  
puno lju d i, k i so paršli iz 
vseh kra ju. Sada pa nekaj 
besed o gospodu Laurenči- 
ču.

Pruzapru m i ostane malo. 
saj je vse al pa skor vse po- 
vjedu iz. ruogjastelipegospod  
Cencig iz Gorenjega Tarbia. 
Nekaj pa muoram panovit 
za n jim  in nekaj novega do
dat.

Malo je duhovnikov na sve
tu, k i so takuo popunoma z.a- 
stop ili, kajšna je duhovniška 
služba, kajšno muora bit 
obnašanje duhovnika do Bo
ga in ljud i.

Gospod M ario Laurencig 
ne spada u tisto vrsto mašni- 
kov, k i p rav ijo : «Ne gledaj, 
kar djelam, poslušaj me, kar 
d jelam, poslušaj me kar t i 
pravim !»

Tajšni so previč komod 
vzel duhovniško službo. On 
ne. On je z m o litv ijo  in vsa- 
kidnevnim  delom dokazu, ka- 
kuo se muora človek obna
šat pred Bogom in pred sve
tom.

«Ni vra t od ofic ihu  u Čeda
du in  Vidmu, na katere ne bi 
biu potuku za naše ljud i!»  so 
zvonile Cenčičeve besede iz 
starodavne lipe. In  jaz, kot 
njegov star parjateu, muo
ram p o ta rd iti tele besjede: so 
sveta resnica!

Ga n i človeka u dreškem  
kamunu, k i bi mu ne biu na 
tole al drugo vižo pomagu. 
Pomagu je ljudem  tud i iz 
drugih kamunov. In  n i teu 
plačila, n i teu časti. Zastopu 
je pravilo : če služiš ljudem , 
služiš Bogu, četudi lju d je  t i 
v ickra t ne znajo b it i hvaležni.

Ga šele v id im  pred očmi, 
kadar je  biu mlad. L jud je  so 
spravjuval senno h kopi, pa 
je zagarmielo, bližu se 
je daž. On, kot sin kumetu- 
ške družine, je vjedeu kajšan 
trud, kajšna fad ija  va ja ti o- 
sem dni senuo po tleh. Popa
d li je  za vile, za grabje in šu 
ljudem  pomagat spravt senuo 
u kopo. L jud je  so se čudli, da 
«gospod» takuo djela.

Dost penzionu je ušafu l ju 
dem? Na stuoje!

Vozu jih  je na «visite» 
in se kregu z zdravniki, če jim  
njeso tje l dat penziona. Vozu 
je  an še vozi lju d i u špitale, 
kadar so buni, jih  hodi obi- 
skavat, gre po nje, kadar oz
d rav ijo  in, na žalost, muora 
i t i  po nje tud i kadar umrejo.

Ljudem  ni biu samo du
hovnik, pač pa tud i perit, ad
vokat, pom irjevalec in sveto
valec, skratka, vsestranski 
pomočnik.

Ostu je  zvest svojemu slo
venskemu jeziku, tud i kadar 
so ga huduo preganjali. U- 
stvarju  je našo ku lturo. Par
v i je biu on, k i je začeu učit 
«teatro» otroke u našem jezi
ku in  zaino ni čudno, da je  
postan tud i parvi predsednik 
«Beneškega gledališča».

Na koncu cerim onije, ob 
njegovi z la ti maši, ko je po- 
vabu vse lju d i p it in jest u 
njegovo ro jstno hišo, so mu 
povedali, da ga je škof povi- 
šu u monsignoria, za kaluni- 
ha. Namest, da bi biu veseu, 
se je ujezu, ker n i n ikdar ma- 
ru za velike titu lne  in časti. 
Jest ga zastopim, je  buojš o- 
stat nizak med na jn iž jim i. Je 
buojš ž iv je t blizu mizerje 
lju d i, kot v oddaljenih zlatih  
palačah. Bravo, don M ario ! 
Ž iv i še puno Ije t, zase in za 
naše lju d i, zdrau in veseu.

Te pozdrav j  a 
Petar M atajurac

Zlati maši msgr. Maria 
Lavrenčiča so prisostvova
li župani občin Podbone- 
sec, Dreka, Grmek in Ta- 
vorjana - Antonio Manzini, 
Maurizio Namor, Fabio Bo
nini in Sergio Sabbadini, 
predstavnik videmskega 
škofa, župnik v Vidmu Ma
rino Qualizza, dekan iz Ko
barida Rupnik, predsednik 
teritorialnega odbora SKGZ 
za videmsko pokrajino Vi
ljem Černo in drugi.

Mlada brieza

(Continuazione dalla 1a pag.)

con le scritte  in tedesco, slo
veno ed ita liano, i l  c im itero, 
ecc.; c’è b iffine  la gente, r i
servatissima, ma che tu tta 
via - anche con l ’a iuto d i don 
M ario Gariup che qu i è d i ca
sa - troverà modo d i avere 
conta tti con i «nostri» ragaz
zi.

Sicuramente la serenità del 
posto e l ’assenza dei so liti as
s illa n ti prob lem i a b ita tiv i vis
su ti in passato, consentiran
no al pro f. Beppino Crisetig, 
che dirige per l ’undicesimo 
anno i l  soggiorno, una ricer
ca fru ttuosa ed approfondita  
con i  suoi ragazzi. L ’esperien
za si concluderà con la reda
zione e la stampa del giorna
lino  con i l  risu lta to  d i una va
canza corroborante e cu ltu 
ralmente impegnata.

mm

Pogled na prireditveni prostor

Slavje na Varhu v počastitev zlatomašnika msgr. Maria Lavrenčiča
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Tudi v Reziji p/še
S. Pietro a! Natisone

Borse di studio della Provincia 
per la Casa dello StudenteMaterin jezik je vrednota, 

ki je kljub pogostnemu na
sprotnemu videzu tudi danes 
živa, in to celo do take mere, 
da nas včasih preseneča. Nje
na življenjskost je prišla do 
izraza npr. na nadvse uspelem 
narečnem natečaju Moja vas, 
ki ga je letos že enajstič pri
redil beneškoslovenski Štu
dijski center Nediža in o ka
terem smo obširno poročali. 
Drug dokaz njene življenjsko-, 
sti pa prihaja iz Rezije, kjer 
se je v nedeljo, 24. junija, 
slovesno zaključil 1, rezijan
ski narečni natečaj, ki je bil 
namenjen osnovnošolski in 
srednješolski mladini iz vasi 
in zaselkov pod Kaninom. Naj 
ga zabeležimo danes, čeprav 
z zamudo.
Natečaja se je s pismenimi iz 
delki v rezijanščini udeležilo

Giovedì il comitato ristret
to della Commissione affari 
costituzionali della Camera 
concluderà i propri lavori sul
la proposta unificata di Legge 
quadro per la tutela delle mi
noranze linguistiche. Il testo 
è stato rielaborato dal relatore 
on. Loris Fortuna e sarà avvia
to immediatamente alla com
missione plenaria, che vi lavo
rerà fin dal prossimo settem
bre.

Al testo sono state appor
tate le modifiche richieste nel
la fase della consultazione 
con i rappresentanti delle or
ganizzazioni culturali, fra cui 
quelle friulane, e quella ri
guardante lo stralcio della mi
noranza slovena richiesto dal
le organizzazioni slovene.

Ora le commissioni consi
liare cultura della Provincia 
di Udine, convocata dal suo 
presidente, Comini (MF), ha 
avuto una riunione con gli o- 
norevoli Baracetti e Bressani

Nella seduta dell’8 giugno 
1984 del Consiglio comunale 
di Cividale, il capogruppo del 
PCI, avv. Giovanni Battoclet- 
ti, ha stigmatizzato il lancio 
di volantini fatto da un ano
nimo comitato di difesa delle 
Valli del Natisone, avvenuto 
in occasione della festa del 
vino, con violazione di una 
tregua sempre rispettata, an
che nel corso della campagna 
elettorale, da tu tti i partiti.

L’avv. Giovanni Battocletti 
ha sollevato la pretestuosità 
di tale propaganda che, sot
to l ’anonimato, riporta moti
vi di tensione ormai superati. 
Ha anche precisato come la 
definizione delle frontiere sia 
definitiva con i Trattati inter
nazionali che hanno chiuso la 
dolorosa e pesante eredità 
del fascismo.

La discussione sui diversi 
progetti di tutela delle mino
ranze deve quindi avvenire 
nelle sedi parlamentari e de
mocratiche, nel rispetto del
la libera dialettica dei Partiti.

Il sindaco, comm. Pascoli-

13 učencev in dijakov (8 o- 
snovnošolcev in 5 nižjesred- 
nješolcev), pritegnilo pa je 
zanimanje okrog 100 drugih. 
Ti se niso neposredno ude
ležili natečaja predvsem za
radi številnih težav, na katere 
naleti, kdor bi hotel pisati je
zik, katerega pisave ne pozna. 
To je podčrtal tudi predsednik 
rezijanskega kulturnega krož
ka Aldo Madotto v svojem go
voru ob slovesnem zaključku 
natečaja.

Slovesnost je bila, kot re
čeno, v nedeljo, 24. junija, na 
sedežu kulturnega krožka na 
Ravenci, ki je priredil natečaj. 
Udeležili so se je poleg učen
cev tudi starši in sploh števil
ni prebivalci malodane vse 
doline. Med uglednejšimi go
sti so bili župan Sergio Di 
Lenardo, župnik Alfonso Ba-

(Fortuna non ha potuto esse
re presente) ed ha esaminato 
la nuova bazza, sulla quale so
no intervenuti i due deputati 
friulani. Baracetti per espri
merne un giudizio abbastanza 
positivo, considerate le d iffi
coltà politiche che una tale 
materia presenta; Bressani 
per riservarsi delle osserva
zioni emendative circa l'elen
co dei gruppi da tutelare 
(gruppi di antico insediamen
to e gruppi autoctoni), circa 
l’attribuzione di compiti di tu 
tela alle regioni.

E’ stato osservato l’atteg
giamento poco chiaro del go
verno e la necessità di aggi
rare manovre ritardatoci che 
sono sempre possibili.

Le posizioni verificatesi nei 
gruppi consiliari rappresenta
te dal consigliere Bertoli (DC), 
Petricig (PCI), Comini (MF), 
e dagli assessori Burelli (PRI), 
Bulfone (PSI) e Lepre (DC) si 
sono orientae verso un chia-

ni, ha aderito pienamente a 
questa osservazione facendo 
presente come non basta l ’ap
propriazione del simbolo del 
tricolore per giustificare o no
bilitare un’iniziativa.

Questa deve quindi ritener
si estranea alle tradizioni del
la città di Cividale che ha 
sempre partecipato con civili 
d ibattiti alla soluzione anche 
di questo problema.

Nella stessa seduta l ’avv. 
Battocletti ha chiesto l ’ade
sione del sindaco a sostegno 
dell’agitazione dei lavoratori 
de ll’Acciaieria di Cividale in 
lotta per ottenere la fermata 
degli impianti nel mese di 
Agosto.

L’iniziativa ha come scopo 
la tutela dell’ambiente di la
voro e la soluzione del pro
blema de ll’espulsione nello 
ambiente esterno dei fumi de
rivati dalla fusione de ll’ac
ciaio che inquina tutta l'area 
industriale e le altre struttu
re, anche di servizio ivi esi
stenti.

b.

razzutti, občinski odbornik 
Giorgio Spendra, predsednik 
gorske skupnosti dr. Forabo
sco, predsednik Zveze rezijan
skih izseljencev v Belgiji Lu
cilio Di Lenardo, prof. Viljem 
Černo, medtem ko je pokra
jinski odbornik odv. Pelizzo 
poslal brzojavko s čestitkami.

Po osrednjem govoru pred
sednika kulturnega krožka A l
da Madotta, ki je osvetlil na
men natečaja ter podčrtal ne
katere značilnosti rezijanske
ga narečja pa tudi pomen 
njegove ohranitve, so se na 
odru pod sliko z napison «US- 
SÌ ZA ROKO» zvrstili udele
ženci natečaja, ki so za svoje 
izdelke prejeli za nagrado di
plomo, knjigo rezijanskega av
torja, zemljepisno karto doli
ne in še kaj.

Ocenjevalna komisija je 
prvo nagrado podelila Miche-

rimento di formulazioni tu tto 
ra imprecise e talora confuse. 
Il prof. Ceschia, segretario del 
MF, invitato come esperto, ha 
proposto alcune modifiche 
che nella sostanza sono sta
te raccolte dai membri della 
commissione provinciale e da
gli stessi parlamentari.

Ceschia ha tuttavia chiesto 
il reinserimento della minoran
za slovena nell’elenco della 
legge quadro, nonostante i 
chiarimenti presentati da 
Bressani e Baracetti.

La questione è stata ripre
sa da Petricig che ha spiega
to che della questione sono 
state investite a suo tempo le 
organizzazioni della minoran
za slovena e la stessa delega
zione unitaria (SKGZ, SSO, 
SSK, PCI e PSI). La richiesta 
è stata quella di una legge 
complessiva per gli sloveni 
da realizzare in Senato paral
lelamente a quella quadro in 
discussione alla Camera.

Non si tratta, ha spiegato 
Petricig, di richiesta di privi
legi rispetto alle altre mino
ranze, ma di rispondere nel 
modo più adeguato ad una 
questione di rilievo internazio
nale. Il consigliere sloveno del 
PCI, rivolgendosi a ll’on. Bres
sani, ha chiesto di poter d i
scutere sul da farsi diretta- 
mente, anche utilizzando la 
commissione consiliare pro
vinciale. La proposta della DC, 
ha detto, è stata criticata e 
respinta non per massimali
smo o per astratta contesta
zione politica, ma perchè era 
ed è un complicato marchin
gegno atto a frapporre una se
rie di ostacoli alla tutela del
la commissione slovena. Pe
tricig ha infine formalizzato 
al presidente della commis
sione Comini la richiesta di ri
convocarla per discutere sul
la minoranza slovena, richie
sta sulla quale c ’è stato l’as
senso dell'assessore Lepre, 
dei parlamentari e dello stes
so presidente Comini.

OBVESTILO
Obveščamo drage bralce, 
da bo v mesecu avgustu 
izšla samo ena številka No
vega Matajurja.

AVVISO 
Informiamo i gentili lettori 
che nel mese di agosto 
uscirà un solo numero del 
nostro giornale.

po n
leju Di Florianu z Njive (Gni- 
va), ki je letos dokončal četrti 
razred osnovne šole. Svoj spis 
je tekoče prebral pred občin
stvom. Posebne pohvale pa 
sta bila deležna tudi Flavio 
Siega iz Osojanov (Oseacco) 
in Esterina Negro iz Stolbice 
(Stolvizza). Njuna izdelka sta 
se po mnenju ocenjevalne ko
misije odlikovala tako po vse
bini kot po čistosti jezika.

Prireditev se je zaključila 
ob veselih zvokih «citire» in 
«bunkule», ki sta privabili 
pristone, mlade in stare, v ra
janje na starodavni rezijanski 
način. Tudi ta prireditev je do
kazala, kako so Rezijani nave
zani na svoje tradicije in kul
turo. Upati je, da bodo nareč
ni natečaj v prihodnosti še 
priredili in to s čedalje ve
čjo udeležbo ter uspehom.

Da alcuni mesi svolge la 
sua attività a Cividale in via 
Conciliazione, presso la Coo
perativa Libraria, il CENTRO 
TURISTICO STUDENTESCO e 
GIOVANILE (C.T.S.) che ha lo 
scopo di promuovere il tu ri
smo fra i giovani.

Il C.T.S. offre notevoli e 
svariate possibilità e agevola
zioni a tu tti coloro che inten
dono viaggiare e conoscere i 
vari paesi d ’Europa e degli al
tri continenti affrontando una 
spesa accessibile anche a co
loro che non dispongono di 
grandi mezzi.

Nelle nostre valli molta

Sotto il patrocinio de ll’assessore 
alla Cultura della Provincia di Udi
ne, Oscarre Lepre si stanno tenen
do in varie località del Friuli una 
serie di concerti ad alto live llo 
che hanno lo scopo di evidenziare 
l'importanza di a ttiv ità  artis tico - 
culturale in zone d iffe renti dal ca
poluogo, come lo stesso assessore 
Lepre ha dichiarato nel primo di 
questi concerti, tenutosi recente
mente nella chiesa di Ruda.

Ciò per venire incontro alla giu
sta domanda di arte e di cultura 
degli abitanti delle più disparate 
località della provincia di Udine, 
naturalmente anche la città  ospi
terà uno di questi concerti.

Il cast è form ato dal famoso te 
nore friu lano Bruno Sebastlan, re-

L ’amministrazione pro
vinciale d i Udine assegnerà 
borse d i studio in  favore d i 
studenti presso la Casa dello 
Studente d i S. Pietro al Na
tisone.

NeU’u ltim a seduta i l  con
siglio provinciale ha intanto  
approvato il  regolamento per 
l ’assegnazione delle borse di 
studio, stabilendo i punteggi 
re la tiv i alle situazioni fam i
lia ri, a l reddito, alle distanze 
dalla sede d i residenza ed al 
m erito  .

S u ll’oggetto si è espres
so favorevolmente per i l  
gruppo del PCI, i l  consigliere 
Petricig, che ha fa tto  tu tta 
via alcune osservazioni sul 
regolamento (valutazioni 
redd iti agrico li in montagna)

gente viaggia per visitare i 
parenti e amici che vivono 
ancora a ll’estero e ci sembra 
pertanto utile segnalare que
sta occasione sia ai giovani, 
che agli adulti per i quali è 
stata estesa la possibilità di 
usufruire delle agevolazioni 
una volta riservate solo a stu
denti e giovani.

Il C.T.S. ha organizzato 
viaggi Scuola in Italia e a ll’E
stero, Corsi di Lingue all'Este
ro (Inglese, Francese, Tede
sco, Spagnolo, Arabo, Cine
se), viaggi individuali, sog
giorni al mare, settimane 
bianche, per giovani e adulti.

duce dai successi di Tokio, Cape- 
town, Toronto, Montreal, Vienna, 
ecc..., ecc..; dal soprano Marina Ja
jc, prima donna dei tea tri jugosla
vi e austriaci, e al suo secondo de
butto in Italia, dalla valente piani
sta Zjenica Okicic, prim o premio 
internazionale di pianoforte a Za
gabria e Belgrado, dalla giovanissi
ma vio lin ista  Gloria Sebastian, f i 
glia del tenore e alle sue prime 
«uscite» uffic ia li.

I concerti che prevedono celebri 
brani di Verdi, Puccini, Donizetti, 
Gounod, Giordano, Chopin, Liszt, 
Brahms, Vivaldi, si avvalgono della 
regia e presentazione di Pinuccia 
Politi; dopo Ruda saranno portati 
a Cividale, Arta, Fagagna, Tarvisio 
e, come si diceva, a Udine, negli 
u ltim i giorni di luglio.

ed ha illus tra to  le cara tte ri
stiche della Casa dello Stu
dente rispetto a ll’ubicazione, 
a ll’ospita lità  ed alla condu
zione; ha ripreso le osserva
zioni sui redd iti anche i l  con
sigliere Com ini (M F), men
tre l ’assessore Rosenwirth  
(PSDI) ha sollecitato i l  voto 
favorevole, che è stato una
nime.

Turismo scolastico 
in Cividale

Nell'ambito del programma 
di promozione turistica l'A 
zienda Autonoma di Soggior
no e Turismo di Cividale del 
Friuli e delle Valli del Nati
sone si sta muovendo, con ri
sultati veramente lusinghieri, 
anche verso il turismo scola
stico che si svolge partico
larmente in primavera. Nume
rose sono le scolaresche che 
approdano a Cividale a v is i
tare le sue preziose testim o
nianze storiche ed artistiche 
conservate nel Museo Ar
cheologico, nel Museo Cri
stiano, il Tempietto Longo
bardo, l ’Ipogeo Celtico: è di 
obbligo uno sguardo al fiume 
Natisone dal Ponte del Dia
volo per poi puntare il più 
delle volte al Parco Naturale 
del Bosco Romagno o alle in
teressanti Grotte di S. Gio
vanni d'Antro nel Comune di 
Pulfero.

L'Azienda di Soggiorno e 
Turismo, come dice il suo pre
sidente Giuseppe Paussa, si 
ritiene sufficientemente sod
disfatta dei risultati finora 
conseguiti nel settore del tu
rismo scolastico specialmen
te per quello proveniente da 
fuori Regione che poi rimane 
sul posto per alcuni giorni. 
Sono arrivate comitive di stu
denti dall'Emilia, dal Manto
vano e dal Rovigiano trovan
do confortevole sistemazio
ne oltre che in alberghi e pen
sioni anche presso gli Istituti 
e Case della Gioventù di Ru- 
bignacco e S. Pietro al Nati
sone.

Lettere al direttore

G entile  D irettore,
in  relazione a ll’a rticolo apparso sul 

suo quindicinale dal t ito lo  « Im por
tante Documento Varato dal Consi
glio  Comunale» ( d i Resia) a firm a d i 
L u ig i Paletti, vorrei precisare che d i
versamente da quanto riporta to  dal
l ’articolista, la Democrazia Cristiana 
d i Resia ha p iù  volte chiarito la pro
pria  posizione e le modalità d 'in te r
vento che indica al fine d i tutelare  
i l  particolarissimo patrim onio cu ltu 
rale della popolazione resiana.

Più in  particolare questo punto d i 
vista è stato manifesato in  più occa
sioni e ben conosciuto dallo stesso 
Paletti che è impiegato comunale.

« I resiani non sono sloveni perchè 
pur essendo come g li sloveni d i ceppo 
slavo, hanno vissuto sempre a con
tatto  con i  fr iu la n i ed hanno conser
vato ,nella loro valle, costumi e lingua 
originali. Siamo desiderosi d i difendere 
questo patrim onio d i cultura popolare 
e d i trad iz ion i linguistiche, ma ap
punto per questo non voglamo essere 
compresi come a ltre minoranze che 
non si considerano come invece noi 
ci riconosciamo, in  una comune ap
partenenza alla nazione italiana».

Tanto tenevo a precisare e smentire 
quanto r ife r ito  da ll’articolista nel suo 
scritto e cioè che la Democrazia C ri
stiana locale sia priva d i una sua ma
tu rità  po litica  in  scelte d i così grande 
portata per la nostra Comunità.

Ringraziando per l ’ospitalità, invio  
d is tin ti saluti.
Beltrame Comm. Pericle - C a p o g ru p p o  
D.C. Comune di Resia.

Chiaro no? I resiani non sono 
sloveni perchè hanno vissuto sem
pre a contatto con i Friulani!

PROVINCIA

Legge quadro sulle minoranze 
osservazioni della commissione cultura

Ribiči ob Nadiži
Ob Nadiži je vsak dan nekaj ribičev, ki poskušajo svojo srečo. Sedaj, ko 
je poletje, jih je še več. To je tudi način, kako v miru in v hladu preživeti 
prosti čas. Kako je z ulovom, tega ne bi vedeli povedati. Tudi zato ne, 
ker v posode, kjer ribiči hranijo svoj plen, nismo pogledali. Kar smo videli, 
je bilo to, da so si dali dosti opravka s tem športom. Metali so trnke, 
bredli po vodi in se «jezili», ker so jim ribe pojedle vabo, ali pa so jo 
izgubili. Tudi to je lahko način, kako se človek po delu odpočije in vsaj 
za kratek čas pozabi na vsakodnevne težave

Centro studentesco giovanile: 
che cos’è?

Al Consiglio comunale di Cividale

Provocatorio lancio 
di volantini

I CONCERTI DELL’ASSESSORATO 
ALLA CULTURA DELLA PROVINCIA 

DI UDINE IN FRIULI
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Spoznavajmo naše kraje
Bàrca, v Bàrcah, barski, 

Barčani, it .  Brizza, 1981: 
preb. 77 avtobusna postaja 
Cedron 2, fara, občina,pošta, 
osnovna šola, zdravn ik So- 
vodnja 3, sodnik in  železni
ška postaja Čedad 13 km. 
Vasica s to ji nad levim bre
gom potoka Aborne v pobo
č ju  slemena, k i deli Sovode
n j sko in  Rečansko dolino. 
Obsega t r i  zaselke: Dolenje 
Barca ( it .  Brizza d i so tto ) v 
v nadm orski v iš in i 431 m. 
Srednje Barca in  Gorenje 
Barca ( it .  B rizza d i sopra) 
nadm orski v iš in i 345 m, 
Dostop po cesti, k i se odcepi 
p r i Cedronu od pokra jinske  
ceste.

V  b liž n ji o ko lic i so na
slednja ledinska imena: 
Ronk, Za rupo, Draga, K ri- 
pje, C ierkunca, Hravna, Na 
ruši, Za kukan, Marsca, K ra 
n js k i rob, Dolina, V  gajčah, 
Na čele, Jastruca, Za mal- 
nan, Liešče. Glavna zaselka 
im ata vsak svoj vodovod iz 
b liž n jih  studencev.

Na m a jhn ih  terasastih n j i 
vicah so nekdaj p ride lova li 
ječmen, pšenico, rž in  ajdo.

Zdaj so j ih  obdržali le v ne
posredni b liž in i hiš, k je r p r i
de lu je jo  k ro m p ir, fižo l in  
zelenjavo le za domače po
trebe. Drugod so travn ik i. 
Obilen je  b il tud i pride lek 
sadja, zlasti kostanja, nekaj 
grozdja pa je rod ila  trta . 
M leko oddaja jo  v  ažliško 
m lekarno. M lada delovna si
la je  zaposlena povečini v 
F u rla n iji.

H iše so dvonadstropne, ne
katere z znač iln im i lesenim i 
pa jo li. Gostilna, javna tele
fonska govoriln ica. V rh  sle
mena nad Barcam i s to ji vo
tivna cerkvica sv. Danije la 
a li sv. Luc ije  iz 15. stol. V 
n je j je  lesen k ip  sv. D anije
la: iz rez lja l ga je  kipar- 
samouk Angelo Carlig, k i je 
prebiva l v b liž n ji A tova . Iz 
rez lja l je  tud i kakšno razpe
lo te r izdeloval košarice in  
še druge predmete. U m rl je 
menda 1. 1960. Umetnostno 
žilico  je  po n jem  podedovala 
hči M arija , k i je  um rla  ok. 1. 
1965 in  zapustila nekaj raz
pel. V  cerkvic i je  maša t r i 
k ra t na leto.

Pogostnejši p r iim k i so 
Cromaz, Carlig  in  Ros.

Cedròn ( it .  Cedron), p r i 
Cedrònu, od Cedròna. Leta 
1981 preb2 5 avtobus tu, o tro 
ški vrtec Ažla, občina, pošta, 
ka ra b in je rji, šola 5 r  in  sred
n ja  šola, zdravn ik špeter 6 
km  fa ra  Gorenj Barnas 5, 
sodnjja , železniška postaja 
čedad( 11 km . Nadm orska 
višina 204 m.

Zaselek je  oddaljen od Po- 
dra nekaj sto m etrov in  leži 
ob p o k ra jin sk i cesti v nepo
sredni b liž in i sovodenj skega 
nogometnega igrišča. Od tu  
se cepi cesta, k i pelje onkra j 
Aborne do Sovodenjskih 
Bare. Dve gostiln i, trenutno 
je  ena (P ri šm onk i zaprta, 
menda edina ribogo jn ica  
(p o s trv i) v N ad iških  do li
nah. Javna telefonska govo
riln ica .

Zaselek poimenovan po h i
šnem im enu P ri Cedronu ali 
po p riim k u  Cedron (e).

Nekaj led inskih  im en ok
rog Cedrona: Jastruca,
Brieg, za Cedron, Bedenie- 
ščak, M enjak, Dolina, Barš/ci 
ver (v  A bo rn i), Kamunca, 
Pod dobje.
Kočevar ( it .  Cocevaro), p r i

Koččvaju od Koččvarja. Le
ta 1981 preb. 27 o trošk iv rtec  
Ažla, občina, pošta, šola 5r, 
srednje šole, zdravnik, kara- 
b in ie r ji špeter 5 km, fara 
špeter, avtobus tu, sodnija, 
železniška postaja Čedad 10 
km, nadm orska višina 195 
m.

Pred 70. le ti je  stala tu  sa
m otna hiša (p r i K očevarju ), 
kasneje so zgrad ili še nekaj 
hiš, tud i onstran Aborne 
(P ri hram eh). Zaselek leži 
ob p o k ra jin sk i cesti, k i d rž i 
iz Ažle skozi celo So vedenj
sko dolino. Tu sta dvacestna 
odseka eden pelje  v  Gorenj 
Barnas, d rug i v Atovco. Le
dinska imena okrog Kočeva
r ja  do Pod Barnasa in  Puoja: 
Jelenča, Zarun jak, Za čelo, 
Plenjava, Kam unja, Opoka, 
Uodica, Ronk, P ri Brečah, Za 
fra ta , V  briegu, Za part, Po- 
luoga, V Pijance, Na Ravnic’, 
v H ost’, Ložac (studen), La
za, Ravščjak (p o to k ), Dobje. 
Razmer ona obsežne n jive  ob 
rek i Aborn i. K m etje  oddaja
jo  m leko ažliški zadružni 
m lekarn i. Ena gostilna z 
javno telefonsko govoriln ico.

B. Z.

Rezijski kantavtor
RINO CHINESE

Obnova po potresu se nadaljuje

V Brezjah se življenje 
(kljubtežavam)ni ustavilo

V Brezjah gre obnova po 
potresu zelo počasi. Daleč je 
ta vas od ravnine, daleč tud i 
od Tipane, k i je  občinsko sre
dišče. Leži skoraj 800 m etrov 
nad m orjem , prav pod vzno
žjem Jalovca, strmega in s 
travo zaraščenega hriba, k i 
je  podaljšek kobariškega Sto
la. Iz  Brezij se v id i dolino, 
k je r izv ira  Nadiža, nekoliko 
bolj daleč sta M ija  in Mata
ju r , v ozadju pa K rn . Ker je 
vas tako visoko, domačini le 
po v id ijo  koprsko, ljub ljan - 
sk in zagrebško televizijo, 
h rib , k i j im  zakriva Furlanjo, 
pa jim  včasih dela težave p ri 
gledanju ita lijanske  televi
zije. Prav tiste dni, ko je  stre
la udarila  v prenosnik, je 
sploh niso videli.

V Brezje vodi kakšne š tir i 
kilom etre dolga nekoliko oz
ka asfaltna pot, k i se pred 
vasjo spremeni v makadam
sko.
Ker je  vas veliko grabišče, 
je  tud i cesta polna lukenj.

Potres je hudo skrč il šte
v ilo  hiš in  družin. Pravza
prav se je  vas pričela prazni
t i po drugi svetovni vo jn i, ko 
so m lad i d ob ili zaposlitev v 
do lin i a li v tu jin i. Tako moč
no je  b ilo  izseljevanje, da je 
od nekdanjih  105 družin, s 
prav to likšn im  številom  hiš, 
ostalo v vasi samo 20 družin, 
k i so si zgradile nove a li po
pravile  med potresom poško
dovane hiše. Ge pogledamo te 
številke, bomo ugotovili, da 
so v vasi pop rav ili samo kak
šnih 15 odstotkov hiš in da 
je  p rib ližno  za tolikšen od
stotek prebivalcev (v  prime- 
njavi s povo jn im i časi) osta
lo doma.

Danes se po vasi še ču ti vo
n j po ž iv in i, vendar njenega 
števila n it i zdaleč ni mogo
če p rim e rja ti s tis tim  po d ru 
gi vo jn i. Takrat so im eli oko
l i  500 krav, sedaj pa b i jih

lahko našteli na p rs tih  obeh 
rok, pa ne samo krav, ampak 
tud i koz.

K o t nam je  povedal doma
čin Valentino Tomasino, so 
včasih kos ili na Jalovcu. K je r 
je  sedaj košati gozd, so bile 
včasih senožeti, v dolinah so 
p ride lova li koruzo. Vsega te
ga sedaj n i več. K am orko li 
seže oko, se razprostira zelen 
gozd. L jud je  se p reživ lja jo  
povečini s pokojn ino, zaslu
žek pa zaokrožijo s p ride lo
vanjem povrtn ine in mleka 
za domačo uparabo.

M ladih ni: kakor h itro  so 
sposobni za delo, se izselijo. 
V  takšnih razmerah je  zares 
vprašljivo, kakšne perspek
tive ima ta vas. O vsem tem 
smo se pogovarja li z Rena
tom  Tomasinom, k i ima bar 
Elena. Hišo si je sam popra
v il in je  m oral o d r in iti ka r 35 
m ilijonov, da je  dobil od
škodnino.

Ko je  izvedel, da ga je  p r i
šel obiskat žum alist, in to 
žurnalist od Novega Mata
ju r ja , je  prinesel zadnjo šte
v ilko  tega lista, na katarega 
je  naročen. Z Novim  M ata ju
rjem  v ro k i se je  tud i slikal. 
Z n jim  v družbi so b ili še ne
kateri domačini.

Zvečer smo se m ora li od 
n jih  h itro  poslovit, ker je  po
stalo hladno. Pa tud i na sejo 
občinskega sveta v Tipano 
smo m ora li it i, k je r je  župan 
podal ostavko. V Brezje 
smo p riš li zaradi krize na 
občini. Priložnost pa smo iz
k o r is t ili za obisk v lepem 
kra ju  ležeče toda odročne 
vasi Brezje, k je r so lju d je  
tako razumni, da n it i ne ta r
najo, ker gradnja novih cest 
in popravila hiš niso še kon
čana.

Ž iv ljen je  v tem k ra ju  j ih  
je  obdarilo  z ve lik im i izku 
šnjam i, k i im a jo  za osnovo 
trd  bo j za vsakdanji k ru h  
in  ve liko m ero po trp ljen ja .

Tudi v oddaljenih Brezjah berejo Novi Matajur

IZ KANALSKE DOLINE
Ovčja vas

Vedno več naših ro jakov 
iz S lovenije in  iz zamejstva 
se v zadn jih  le tih  zanima za 
Kanalsko dolino in  za naše 
lju d i, k i tuka j ž iv ijo . Pisa
te lj i slovenskega TEN  k luba 
so nas pred le ti ob iskali.

Lani pa so nas obiskali 
geografi iz cele Slovenije. 
K m a lu  nato so p r iš li na ob i
sk slovenski časn ikarji n a j
važnejših tednikov in  dnev
nikov. V  sredo, 27. ju n ija  pa 
so p r iš li k  nam na obisk uč i
te l j i osnovne šole «Cvetko 
Golar» iz ško fje  Loke. B ilo  
j ih  je  48. Na sedežu SLORI 
v O včji vasi so p re je li vse 
podatke, k i so j ih  na s tro 
kovnem iz le tu  potrebovali. 
U č ite lji so se zanim ali za 
stanje naših lju d i,  za zgo
dovino naših k ra jev. Želeli 
so se tud i povzpeti na Sve
te V išarje, pa zaenkrat tega 
še n i mogoče, novo žičnico 
šele g rad ij o. B ilo  je  tu d i sre
čanje s predstavn ik i k u ltu r 
nega društva «Lepi vrh». Do
m en ili so se, da bo na za
k lju čn i p r ire d itv i drugo le
to  sodelovala tu d i ško fje lo 
ška osnovna šola. U č ite lji so 
nadaljevali po t v dolino  Re

zije  in  preko Nevejskega se
d la so dospeli na T rb iž , k je r 
so se od Kanalčanov poslo
v ili.

Taki obiski so prav goto
vo zelo ko ris tn i za nas, za 
katere se m ars ik je  sploh ne 
ve, da obstajamo. Sploh pa 
so medsebojni s tik i važni za 
učite lje , k a jt i preko uč ite 
lje v  se m la jš i rod  v Slove
n i j i  seznanja s stanjem  in  z 
obsto jem  dela narodnega 
telesa, k i ž iv i izven matične 
domovine.

Ukve

V petek, 6. ju l i ja  1984, so 
se vsi uslužbenci Slovenske
ga raziskovalnega in š titu ta  
sestali na delovnem sreča
n ju  SLORI v O vč ji vasi. V  
dopoldanskih u rah so se sez
n an ili s potekom  razisko
valnega dela v Kana lsk i do
lin i. V  popoldanskih u rah 
pa so se vsi povzpeli na U- 
k ljansko  planino. Tam je 
dok to r Pavel S tran j preda
val o desetletni zgodovini 
S lori. K  sreči je b ilo  vreme 
lepo in  so udeleženci delov
nega posveta im e li p rilo ž 
nost tud i za lep razgled na 
Ju lijce .

Salvatore Venosi

Današnji čas še vedno po
trebuje ljudske pevce, k i 
znajo zajeti duh naroda, iz 
katerega izhajajo. V obdobju  
plehkih popevk je srečanje 
s tem i novodobnim i bardi 
nepozabno doživetje. Iz n jih  
iz.žareva iskrenost, vera in  
prepričanje v to, kar pojejo. 
Rino Chinese je eden izmed 
n jih . Ponesel je  glas Rezije 
v svet, pa čeprav je  doslej 
nastopal samo po N išk i 
(N em čiji), po Laškem, v Švi
ci in v Jugoslaviji. Posnel je  
daljšo oddajo za ljub ljansko  
televizijo, pogosto pa ga lah
ko slišimo tud i na valovih  
koprskega radia in radia Trst 
A. Zadnja leta je  tud i stalen 
gost Senjama beneške pesmi 
in vse b o lj se š ir i krog lju b i
teljev njegovega petja. Še več 
bi j ih  bilo, če b i Rino prišel 
do gramofonske plošče. S ti
snimo pesti!

—  K da j si napisal prvo  
pesem, prvo «užo»?

— Prvo pesem sem napi
sal 1973. leta. To je b ila  Re
zija.

—  K da j pa si začel pesmi 
tud i prepevati?

— To je šlo skupaj. Bese
de in glasba, namreč. To je 
bilo  kot če b i z glasbo obla
č il besede.

—  Tvoje pesmi niso v skla
du z rezijansko glasbeno tra 
dicijo...
—  Ne. In  tud i delam j ih  na 

povsem drug način, kot so 
j ih  nekoč, včasih so mnogo 
im proviz ira li. Ko so pesem 
začeli, sploh niso vedeli, kako 
se bo končala. Eden je  začel, 
drugi povzel, t re t ji nadalje
val. In  tako tud i po dvajset 
m inut a li še d a lj časa.

—  Poleg tega pa so plesali?
— N i nu jno ! Lahko so «ci

tira li«  - ig ra li k plesu in  pre
pevali, lahko pa so tud i sa
mo peli. V obeh p rim erih  pa 
je  šlo največkrat za im pro
vizacijo.

—  In  kako gre tebi im pro 
vizacija od rok?

—  Težko. K a j malega, mo
goče, običajno pa ne. Na
sploh Rezijani izgubljam o to 
sposobnost. Včasih nas je b i
lo v R eziji več in večkrat se 
je  dobivalo, več se je govori
lo. Pesem je kar stekla...

— V nekaterih pesmih si 
otožen, še zlasti ko govoriš 
o največjem problem u tvoje  
lepe doline, o izseljevanju, v 
drugih  pa si vesel, poješ o 
naravi, o ljubezni. So te pe
sm i nastale v različnih ob
dob jih  a li pišeš in poješ en
kra t takšneč drugič  - druga
čne?

—  To je odvisno od razpo
loženja. Če sem otožen, so 
tud i moje pesmi otožne, ža
lostne. V  veselejših trenu t
k ih  pa so pesmi vedrejše. 
Všeč m i je h od iti po gozdu 
in peti o gozdu, o pticah, 
vodi in pa jk ih . To pride sa
mo od sebe.

—  Si za ljub ljen  v Rezijo?
—  Nadvse! V Rezijo grem  

vsak konec tedna in  tam se 
počutim  bolje. Tudi za pisa
nje pesmi.

—  In  vendar si, kot to liko  
drugih Rezijanov, zapustil 
dolino pod Kaninom  in  našel 
službo v Vidmu. Kako obču
tiš to tvo jo  «emigracijo», saj 
Rezijani pravite, da ste že od 
Mužaca dalje v Tu jin i?

—  Ko sem prv ič  zapustil 
Rezijo, sem se poču til slabo. 
Toda m oral sem v šolo v 
Trst. No, sčasoma se priva
diš. Vse proste dn i pa preži
vim  v Reziji.

— V V idm u vas je  verje t
no kar precej Rezijanov. Se 
ka j dobivate?

— Tu nas je kakih sto. Do
bimo se ob pustu a li za ka
ko drugo slavje in takrat nam 
je  lepo.

—  Nastopaš kda j na takih  
srečanjih?

—  Včasih nas povabijo. 
Brata, svaka in mene, nam
reč. Sedaj imamo trio , pre
delali smo že skora j vse mo
je  stare pesmi in običajno  
nastopamo skupaj.

—-  Pa imate za takšne p r i
ložnosti kak poseben reper
toar a li so to pesmi, kot jih  
lahko slišimo na Radiu?

— Nim am o repertoarja za 
posebne priložnosti. Vedno 
imamo zgolj naš repertoar.

— Ig ra l in prepeval pa si že 
pre j, preden si začel ig ra ti 
«po rozajansko». Takrat si 
verjetno nastopal s povsem 
drugačnim izborom pesmi?

— Seveda. B il sem v sku
pin i, k i je  izvajala predvsem  
ita lijanske pesmi in  to tako 
rock ko t b o lj romantične. 
Sprva smo povzemali tuje  
skladbe, nato pa smo začeli 
vk ljučevati tud i naše izdelke.

To je b ila  strateška pote
za! Po dveh le tih  takega na
stopanja pa sem začel p i
sati pesmi v narečju. Začu
t i l  sem, da je  priše l čas, da 
se rezjanska govorica dokaže 
tud i na tak način, v pisani 
besedi in v pesmi-popevki.

—  Običajno igraš šest - 
strunsko akustično kitaro. 
Katere druge inštrumente še 
obvladaš in uporabljaš?
—  V Trtsu sem se uč il ig ra ti 
k la v ir in  to zgolj klasiko. 
Med šolanjem v Padovi pa 
sem p r ije l za kitaro. Sem pa 
samouk, kar se k itare tiče. 
Včasih igram tud i e lektrič
no kitaro, toda najpogosteje 
prav akustično.

—  V letošnjem letu je v 
tv o ji do lin i m ars ika j novega. 
Ustanovljeno je  b ilo  ku ltu r
no društvo Rozajanski dum, 
pravijo , da bo bo lj živahno 
tud i v vaši K u ltu rsk i h iš i na 
Ravenci. K a j pričakuješ ti 
od tega 1984. leta?
—  M islim , da bo letošnje le
to dobro in bogato. Ko sem 
začel pred desetim i le ti peti 
v rezijskem narečju, sem b il 
sam, nato so začeli p isati tu 
d i drugi. Nastale so številne 
pesmi, pojavite so se prve 
knjige, Smrekca, k i je  bila  
vsajena, raste v veliko dre
vo.

T. G.
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La formazione del «Sombrero» posa con i trofei conquistati

Leggendo il piazzamento di 
Gasparutti qualcuno potrà 
sorridere, ma il piazzamento 
è stato ottenuto si campionati 
italiani allievi svoltisi a Car- 
dura nel Veneto. Gasparutti 
ha fin ito la sua fatica nel 
gruppone compatto che ha 
risolto la corsa in volata, buo
no il piazzamento di Zorzetto 
(6°), per Luciano il 105” posto 
con qualche rimpianto. Mo- 
donutti invece nella gara d i
sputatasi a Corno di Rosazzo 
è stato uno dei protagonisti 
della gara, è stato preceduto 
da Marcon, Della Vedova, Dia
na, Calligaro. Speriamo che 
nella prossima gara nelle Val
li nel 5° Gran Premio Benedii

organizzato dal Veloclub Ci- 
vidale-Valnatisone nell'ambi
to dei Festeggiamenti sul Na- 
tisone di vedere sfrecciare 
a ll’arrivo qualche allievo di I- 
vano Cont, auguri!

M O T O C R O S S

Domenica 5 agosto 
alle ore 14 a Clenia 
gara interregionale  
classi 80 -125 -2 50 -500

Modonutti 5° e Gasparutti 105° il 
Veloclub Cividale-Valnatisone vola!

Gasparutti poker
Luciano Gasparutti, valido 

atleta della categoria allievi 
del Veloclub Cividale - Valna- 
tisone domenica 8 luglio ha 
fatto «poker», nella gara svol
tasi a Brazzano nella seconda 
edizione del trofeo Manferra- 
ri. Assieme a Luciano anche

Sandro Modonutti ha conclu
so al sesto posto la gara clas
sificandosi terzo nella specia
le classifica del Gran premio 
della montagna. Grande vola
ta vincente di Gasparutti che 
ha messo in fila Moratti, Pe- 
rusini, Della Vedova, Simonit- 
to e lo stesso Modonutti.

A U T O M O B IL IS M O  Verzegnis - Sella Chianzutan

Fate largo: torna Cornelio!

La formazione del Bar da Sìlvia.

CALCIO Torneo dei bar di Cividale

IL TROFEO ALLA 
PIZZERIA SOMBRERO

Semifinali
Nevio - Sombrero 0-1 (d.t.s.) 
Salette - Silvia 4-3 (d.t.s.)

Finali
3° - 4° Posto
Silvia - Nevio 2-3 
1° - 2° Posto
Sombrero - Salette 3-2

Circa un anno fa sul nume
ro 14 (230) nelle notizie Flash 
il nostro giornale riportava la 
seguente notizia «E1 appena 
fin ito  il torneo, ma ormai al 
ponte S. Quirino c ’è già una 
canzoncina - il prossimo to r
neo lo vincerà il Sombrero!-» 

E così ad un anno di di
stanza la «profezia», è diven
tata realtà il torneo lo ha vin
to il Sombrero. Mario Solazzo 
titolare della Pizzeria, ora an
che apprezzato pittore, i suoi 
quadri esposti in bella eviden
za sulle pareti, del suo locale, 
ha fatto le cose con criterio; 
ha affidato a Miani Titi il com
pito di allestire la formazione 
che è risultata vincente.

Zaninotti Fausto, Cudicio 
Maurizio, Jussa Mario, Sedi 
Roberto, Stulin Adriano, Ci- 
cuttini Giorgio, G iorgiutti Pier
giorgio, Miani Titi, Bait Anto
nio con le loro prestazioni 
hanno contribuito a portare 
il trofeo nelle Valli.

Dopo un avvio stentato pa

ri con il Cavallino, vittoria a 
tavolino con il Brich, la pri
ma ed unica sconfitta 3-2 con 
la Salette. Nei quarti di finale 
vittoria ai rigori col Ristori 
(vincitrice della passata edi
zione), indi la semifinale con 
Nevio, grande gol di Bait, nei 
supplementari. La stupenda 
finale contro la Salette, parte 
in velocità il Sombrero e va 
vicino alia segnatura con Bait 
(parata di Donda); è Adriano 
Stulin a portare in vantaggio 
i bleu. Immediata replica della 
Salette 1-1. La formazione di 
Miani non molla Stulin e Cudi
cio portano il doppio vantag
gio, al 2 minuto di recupero 
segna la Salette e l’ottimo Be
nedetti decreta la fine delle o- 
stilità.

Calciatori portano in trion
fo il loro «sponsor», e si av
viano alla doccia ristoratrice 
ed alle premiazioni. Nella par
tita precedente il bar Silvia, ha 
perso con il minimo scarto 
contro il bar Nevio di San- 
guarzo. Un vero peccato gli 
arancioni meritavano qualco
sa di più in quanto in semifi
nale con due reti di vantaggio 
si sono fatti raggiungere dal 
bar Salette a due minuti dal
la fine, e poi hanno ceduto a- 
gli avversari il passaggio alla 
finale nel tempo supplemen
tare.

to in attività. In questa sta
gione ha preso parte a cinque 
gare cogliendo 4 primi di 
classe e se non fosse per la 
assenza forzata alla Sagra- 
do - S. Martino (la vettura 
non era pronta) e per un ba
nale guasto alla pompa della 
benzina alla Caprino - Spiaz
zi certamente l’attuale confi
gurazione della classifica che 
lo vede secondo a una deci
na di punti, sarebbe diversa.

Carte e credenziali quindi 
in piena regola e come suo 
solito, ha colto l’ennesima oc
casione per dimostrare la sua 
grinta e la sua determinazio
ne. In sella alla VW Scirocco 
preparata da Martinis ha con
dotto con i colori della Red 
White di Cividale una strepi
tosa prima manche alla me
dia di 104 km/ora che lo ave
va visto davanti a concorrenti 
con vetture nettamente supe
riori di potenza. E’ stato uh 
po’ tradito nella seconda dal
le gomme, avendo optato per 
le slik (gomme da asciutto) 
su un percorso che in alcuni 
tratti era ancora umido dopo

CICLISM O

il piovasco che a ll’ inizio del
la seconda manche aveva co
stretto gli organizzatori a so
spendere le partenze. Nono
stante questo lieve intoppo è 
giunto al traguardo con un 
prestigioso 18° assoluto e un 
1° in gruppo 2/81 classe fino 
a 1600 (7’20” 96) con 22 se
condi di margine sul secondo 
classificato.

Ottimo risultato, e buona 
nel complesso anche l’affer
mazione della scuderia civi- 
dalese Red White che assie
me al successo del valligiano 
ha piazzato altri due primi di 
classe: Lorenzo nel gruppo N 
classe fino a 1300 cc. e Bar- 
buschia nel gruppo 2/81 clas
se fino a 1400 cc.

Buone le premesse quindi 
per l'attesa Cividale - Castel- 
monte (recentemente rinvia
ta a data da destinarsi) dove 
potremo vedere Giuliano e 
altri valligiani impegnati sul 
percorso di casa.

A tu tti i migliori auguri ed 
un particolare ringraziamen
to a Giuliano per la sua cor
tese disponibilità, (o.d.)

ATLETIC A LEGGERA

Giorgio Rudi 
ovvero 

Los Angeles..addio!
E’ il migliore italiano nella 

categoria dei 400 ostacoli, gli 
ultimi risultati a Caorle, 
51" 27, ha contribuito con la 
sua vittoria a Cesenatico, alla 
vittoria del Veneto nel trofeo 
delle Regioni. Ciononostante 
nessun italiano prenderà par
te alle Olimpiadi nella catego
ria dei 400 ostacoli, non sa
rebbe meglio mandare oltreo
ceano qualche atleta in più al

posto di qualche «rappresen
tante», dell’atletica dirigen
ziale?

O prima o poi succederà 
che qualche atleta con i colo
ri di S. Marino, come è suc
cesso negli sci qualche anno 
fa, faccia concorrenza ai pro
pri compatrioti soffiando 
qualche medaglia ai campioni 
affermati, meditate dirigenti! 
....Meditate!!!

La vittoria di questa edizio
ne è andata a Ezio Baribbi su 
Osella Pa/10 (5'50’’71) che ha 
preceduto di 2 secondi circa 
il goriziano Aguzzoni vincito
re della scorsa edizione. Tra 
gli altri, al via anche Cornelio 
Giuliano, trentaquattrenne di 
Ponteacco, nel mondo delle 
corse dal 1974, vincitore del 
campionato triveneto di velo
cità nelle stagioni 80 e 81, e, 
dopo una breve pausa torna-

Domenica 22 luglio, crono
scalata Verzegnis - Sella 
Chianzutan, classica carnica 
valevole per la coppa CSAI 
della montagna e per il cam
pionato triveneto della spe
cialità.

Tutto bene, senza incidenti 
di rilievo per i 172 partenti im
pegnati in 2 manche su un 
percorso di 6 km lungo la stra
da che da Verzegnis sale a 
Sella Chianzutan.

Il ds. Ivano Cont, Gasparutti, Cencig, e Modonutti protagonisti della at 
tuale stagione ciclistica.

Oltre al trofeo annuale al Sombrero è andato anche il biennale, come si 
vede è pesante, Adriano Stulin e Cicuttini Giorgio hanno difficoltà ad 
alzarlo!

Il presidente della Cividalese Zorzettig, assieme aH’avv. Pelizzo ed al 
sindaco di Cividale Pascolini, con alla sua destra Mario Solazzo titolare 
del Sombrero, stanno per procedere alfa consegna del trofeo ad un emo
zionato Mario Jussa.

Il sindaco di S. Leonardo Simaz, consegna alla sig. Silvia la coppa del 
quarto posto.
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Tipograf Silvano Tosoratti je  umaru b a rd o

Deset let je skladu Novi Matajur D a n  6X G m igrST ltO V

B A T T A I N O V O  S A D N O  D R E V J E  

V  A Ž L I  L E P O  U S P E V A
Šel je naš Silvano. M an j

ka l bo v tiska rn i Liberale v 
Čedadu, k je r se že nad deset 
le t tiska  «Novi M atajur», 
k je r je  on im el p rs t nad 
n jim , k je r ga je skladal od 
svojega ro js tva , čeprav n i 
poznal n it i besede sloven
skega jezika. R od il se je v 
Feletto U m berto petinpetde
set (55) le t od tega. Naučil 
se je  tiskarskega poklica  in  
je že p red pe tna js tim i le ti 
začel delat v znani tiska rn i 
Libera le v Čedadu.

Silvano je  b il resen v svo
jem  delu in  m i, k i smo z 
n jim  «delali» N ovi M a ta jur, 
smo ga vedno občudovali v 
n jegovi doslednosti.

N ism o m og li ve rje ti, ka
dar so nam  povedali, da nam 
ga je  sm rt pobrala. Odšel je 
na h itro , zaradi bolezni, k i

ne odpusti. Lahko nam  je 
samo to  v tolažbo, da nas je 
zapustil brez dolgega trp lje 
nja.

Dorič, Lore tta  F., Danie
la, Jole in  Lore tta  C. ga bo 
do oh ran ili v lepem spom i
nu.

B E is n s r -
M u u a m u LVrrr>

O r - m

V  ROKO M E D L O
de (-bose Vael bojo (epe 

Dros+vo Pečan 
an (l etos fC©"t" lat-) 
nardi a n Konkors “v  roko ,,
z a  -fisto vas. fo t>Lij o^ejena bo .
Idr ve d n / vbs'fa pasa komjšion 
Za de cbijo oj ih ©pmjon ^
]n \s Tis-fi v a s i ,  ki bo oarixwj c ednc\ 
Z.o\ v sre lj a d i  bo ha /lepe* VGČeKja 
dobra griJjorha qh vioce -zc\ vse 
rtiuzi K c \/  qn  v e s e je  .

C e  lep Mo poSfCcar b'fra 
l^hko '«•'» _

JCu i+ u r h o  drus-K /o is^ecan 
L i e s a  •

V Belgiji je umarla 
najstarejša beneška emigrantka

«Pišem vam iz Belgije  eno 
žalostno novico, da je  na 
dan 3. ju n ija  um arla  narbu j 
stara beneška em igrantka u 
B e lg iji, žena se je  k lica la  
Tonina B lasutig  - Foščina iz 
Puoja p r i Gorenjem  Barna- 
su. Rojena je  b ila  v Foščini 
d ružin i, te ta  našega znane
ga p rija te lja , k i se im enuje 
Rino B lasutig  in  ž iv i z d ru 
žino še zm je ra j u  Puoju. 
Rojena je b ila  na 25.5.1891, 
zapustila pa nas je  na dan 
3.6.84 v  Seraingu (B e lg ija ). 
K o t lahko zračunate, im ela 
je  93 let. B ila  je  poznana od 
vseh Benečanov v Seraingu, 
ko t p ridna  in  usm iljena  že

na, zm eraj p rip rav ljena  za 
vsako dobroto. V s i smo jo  
im e li rad i, zato, kadar smo 
zvjedeli za n je  sm rt, smo 
osta li kakor brez sape, ker 
je  b ila  p rav bardka in  skarb- 
na žena za vse, posebno pa 
za n je  družino. Rada je  i- 
mela n je  hči E sterino  in  s i
na Ginota.

Do zadn jih  n je dn i je  b ila  
vesela in  je  saldu rada po- 
vjedala kajšno smješno.

Čeglih stara, se je  lepuo 
spom inja la  na vso n je m la 
dost, kakuo je  težko p reži
vela u  težkih  ca jtih , kakuo 
je  m ora la  e v m lad ih  le tih  
huzierat s trebuhom  za k ru 
hom  po svetu z n je  možam. 
T ud i on je  b iu  bardak in  
delavni človek. B iu  je  doma 
iz Sovodnjega in  se je  k lica l 
Guion G iovanni - F lip . On n i 
b il zlo star, kadar je  um a
ru, zaslužil je  b iu  m ina tor- 
sk i penzion in  p rah  na p liu - 
ča. R ajnka Tonina je živela 
u B e lg iji od 1926. O hran ili 
jo  bomo u lepem in  venčnim 
spominu.

P.s.
Dragi Dorič, poš iljam  t i  

fo to g ra fijo  ra jnke  Tonine 
B lasutig, udove Gujon. Se 
troštam , da jo  pub likaš na 
naš zvesti N ovi M a ta ju r.

Aldo Birtič 
Seraing ( Belgija )

Sekcija bivših emigrantov 
v Bardu organizira v petek, 
soboto in  nedeljo 27., 28. in  
29. ju li ja  letos še sedmi dan 
emigranta, k i bo po progra
mu zelo bogat in zabaven.

Na prostoru  pred centrom  
Stolberg bodo vse t r i  večere 
ansambli ig ra li za ples: v pe
tek orkester Borghesans, v 
soboto Nuovo fo lk , v nedeljo 
pa Pal.

Na te j veselici pa ne bo sa
mo ples, ampak so organiza
to r ji poskrbeli tud i za d ru 
gačno razvedrilo. Posebno v 
nedeljo bo program  zelo bo
gat. N astop ili bodo m ladi 
harm on ika rji Antona B irtiča  
in skupina Zvezda z Opčin.

Zabavna bo tud i tekma s 
kolom, obročem, k i jo  bodo 
organ iz ira li za otroke in za 
odrasle obeh spolov. Igra  je  
preposta in sestoji iz obroča, 
k i ga je treba u da rja ti s p a li
co. K do r bo zmagal, bo dobil 
lepo nagrado.

V soboto pa bodo ob 19. 
u ri o d p rli razstavo cvetlic in 
kač, k i ž iv ijo  v Terski do
lin i. Roše bodo nabra li do
mačini, plazilce pa bo u lov il 
strokovnjak, k i bo priše l s 
Tarčenta. Imena vseh roš in 
š iva li bodo napisali v ita 
lijanšč in i in po naše.

BARDO

Praznik
Sv. Marije Zdravja

Ob našem prazn iku  Svete 
M a rije  Zdravja  je  b ilo  v na
ši vasi zelo lepo. V  gosteh 
smo im e li cerkveni pevski 
zbor z Opčin p r i T rs tu , k i 
je  1. ju l i ja  v naši ce rkv i pel 
slovensko sveto mašo.

E n  dan popre j pa smo se 
dobro im e li v  dvoran i S to l
berg, k je r  so se zb ra li doma
čin i, k i so se udeležili m an i
festacije  Slovencev na T ra v 
n iku  v G oric i. B ila  je  polna 
dvoranica. Za dobro vo ljo  je 
poskrbela skupina Zvezda, 
k i jo  vodi Franc Pohajač.

Na Trbižu ni več 
novih trgovin

Občinski svet na T rb ižu  
je  sklenil, da ne bo več da ja l 
obrtn ie  za odpiran je  novih  
trgovin. U gotovil je, da j ih  
je  že sedaj preveč in  da za
rad i tega nekatere trgovine 
n im a jo  več dovo lj prometa. 
Zaradi tega so v  k riz i. Av
s tr ijs k ih  kupcev je  še vedno 
dovo lj, zm an jka li pa so ju 
goslovanski, k i sedaj bo lj 
skrbno izb ira jo , ka j bodo ku 
p ili.

K o  bodo čez dve le ti po 
Kana lsk i d o lin i o d p rli avto
cesto v A vs trijo , se bo šte
v ilo  kupcev še b o lj znižalo. 
Občinska uprava se dobro 
zaveda gospodarskih posle
dic tega pojava, zaradi tega 
se j ih  hoče u b ra n iti s tem, da 
p riporoča  trgovcem , naj dv i
gu je jo  kva lite to  svo jih  s to r i
tev. Predvsem j im  svetujejo, 
naj trgovine pop rav ijo  in  
m odern iz ira jo .

K a ko r h itro  se je  sneg sta
l i l  so p riče li g ra d iti novo 
žičnico na V išarje. Če vreme 
ne bo nagajalo, jo  bodo zgra
d il i do novega snega. Potem 
jo  bodo m o ra li še ko lavd ira- 
ti. K do  ve, če bo delala v te j 
z im i, ko t ob ljub lja jo?

Med po le tjem  ob nedeljah 
vozita sedežnici na F lo rjan- 
ko, od koder je  v slabi u r i 
mogoče p r i t i  peš na V išarje. 
N apor poplača lep razgled 
po Ju lijc ih .

V zadnjem času se veliko  
govori, da b i m ora li v Bene
č ij i  razv iti specializirano 
km etijstvo, N a jb o lj svetuje
jo  pridelovanje sadja in  ma
lih  sadešev, pa tud i pov rtn i
ne.

V Ašli smo obiskali Guida 
Battaina, k i je  še pred več 
kot desetim i le ti kot p rv i Be
nečan začel sad iti jabolka. 
Njegov sadovnjak se razpro
s tira  pod Karkošam, k je r se 
Kosca zliva v Arbeč. Z n jim  
sta b ila  še hči I r is  in  sin L i
do , k i mu pomagata, ko t n je
gova šena Rina. Vsi skupaj so 
ena lepa in  pridna družina, k i 
se je  specializirala v p ride lo 
vanju sadja, posebno jabolk.

Za specializirano sadjar
stvo se je  Guido Batta ino od
lo č il takorekoč sam. Poprej 
je sicer pride lova l breskve, 
vendar so postale stare in  j ih  
je  posekal, prosto zemljo pa 
posadil z jab lani. Sedaj j ih  
ima l. 200, hrušk in breskev 
pa po loo. Prihodnje leto bo 
zasadil še 800 jablan in  300 
hrušk. Prve sadike mu je  dal 
km e tijsk i inšpektorat, druge 
je  ku p il v drevesnicah, sedaj 
pa ima svojo drevesnico, k je r 
sadike cepi in  j ih  prodaja tu 
d i drugim .

Naš dobri znanec in  p r ija 
te lj Guido ima z drevjem po l
no dela. Obrezovati ga mora, 
šk ro p iti in redč iti sadeže, ka
dar so preveč nagosto obro
d ili. Tudi čebele redi, pa ne

zaradi medu ( če ga nanosijo, 
ga, seveda, ne vrše proč), pač 
pa zato, da pomagajo opra- 
š it i sadno cvetje. K er vsega 
ne zmore sam, mu pomagajo 
šena in  sinovi.

Največ dela je s pob ira 
njem. Takrat je  potrebno  
čimveč rok. B atta inovi ima
jo  tud i ličenco za prodajanje  
na drobno. Svoje blago no
s ijo  na tršnico  v Čedad, p ro 
daja jo  ga doma trgovcem in 
tis tim , k i si ga kup ijo  za o- 
zimnico.

K er je trgovina muhasta in  
je  sadje pozim i in  spom ladi 
drašje, so še v lož ili na obči
n i prošnjo, da b i si zgradili 
skladišče s h lad iln ikom , k je r 
bi sadje hran ili.

B atta inovi se s sadjar

stvom ukvarja jo  z vso resno
stjo. K upu je jo  strokovne  
knjige, da se poučeni, kako 
naj delajo, da ne bo bolezni 
in  da bo pridelek dobro o- 
brodil. N jihove sevke je p rou
čeval tud i dešeleni urad za 
eksperim entiranje v km e tij
stvu. Ugotovil, je  da sosevke, 
najstarejša beneška jablana, 
v teh k ra jih  dobro obnašajo. 
Zaradi tega so tud i drugim  
kmetovalcem p ripo roč ili, naj 
jo  go jijo .

N i to re j izključeno, da bo- 
po vzgledu, k i ga je dal 
Battaino, še kdo v Benečiji 
«o d k r il» koristnost km e tij
stva. To lahko sklepano tu 
d i po tern, da v Nadiških do
linah n i več neobdelanih n jiv .

Dve lepe, mlade Čeče, par
ve kušine, sta parpejale nje- 
ko saboto popudne svoje la
ške muroze h noni, h stari 
m ateri u našo gorsko vas.

Stara m ati jih  je  lepuo spa- 
rje la  an jim  je  parnesla na 
mizo vse, kar je  narbuojšega 
im jela, kot so navajene naše 
buoge, stare, žlahtne naše ma
mice. Potle jim  je  skuhala še 
kafé, ga pos tro jila  z domačim  
trop inskim  šganjam an jim  
parnesla na mizo no m ajhno  
pletenico Ijepih, debelih ar- 
dečih čerešnji, k i j ih  vsi poz
namo pod imenom «dreše».

Stara m ati je nosila na m i
zo an m im o grede opravjuva- 
la svoje dje lo brez guarit.

Potlé, kadar je  šla m im o  
mize an videla, de vsi š t ir i 
zv estuo hrusta jo čerešnje, je  
povprašala:

«Al so dobré? So vam v- 
šeč?»

Laha, muroza, k i njesta za- 
stopila, sta j ih  vargla še no 
pest v usta an j ih  povšila. Če
če, kušine pa sta neko jezno 
an obe odgovorile:

«Ma nonna, quante volte  
te lo dobbiamo dire che non 
capiamo lo slaaaavo!»

Tale zadnja besjeda «sla
vo» se jim  je  takuo na dugo 
an šaroko odparla v ustih, da 
se jim  je v id lo skuoze garlo

do p ljuč ih , do «po lm on ih», 
do sarca, de so «slaaaave» - 
pardon: slovenke.

Stara m ati je  ostala uža
ljena an jim  je odgovorila:

«Rodila me je  slovenska 
m ati an jest slovenska m ati 
sem rod ila  vaše slovenske 
mame. Vaše mame, moje hče
re, so vas učile po slovensko, 
kakor vem in znam, sada pa 
me pridete ša lit v hišo z be
sedami:

«Nonna, non capisco lo sla
vo!»

Dva Laha, muroza, sta na
p re j hrustala an uživala čere
šnje.

Varnu se je  damu navuod, 
k i je  šiveu s staro m aterjo pa 
je  d je lu  še vič Ije t u n je k i fa- 
b r ik i dol b lizu Manzana. Vse 
je  lepuo poslušu, kar so pra- 
vle njega kušine an besjede, 
k i jim  j ih  je odgovorila stara 
nona. Jezan an šalostan je 
biu, ku nona, zatuo se je  o- 
glasu:

«Nona, al si j im  dala tiste 
čerešnje, k i sem j ih  snuojka  
potargu tam na Jesenike?»

«Ja!» se je  glasil odrezan 
odgovor.

«Ma nona, tiste so ble vse 
pune červi, še prase b i j ih  ne 
bluo jedlo!»

Zadnje čerešnje so čeče iz
p ljuvale  iz ust, ker so zasto- 
pile «lo slaaaavo!»

«Che faseiso - K a j delate?» 
sta j ih  vprašala laška m uro  
za.

«Le ciliegie sono piene d, 
verm i (čerešnje so pune čer 
vi )» sta j im  odgovorile čeče

«E cemut, lo aveiso capiti 
(Kako ste zastopile?)» vpra  
šata nadušna Laha.

«Ce lo ha gridato i l  nostre 
cugino!» sta odgovorile čeče

«M'a alore vuatris ciacarù 
par sclav?»

«In so zastopile «per slaa 
aavo!» se je oglasu m lad i d je  
lovac - navuod stare none, k 
djela dol na Manzanu.

B luo je lepuo učilo, Ijepc 
lecion za dvje čeče, takuo Ije  
pa, da jim  je  pomagalo. Sada 

- kadar p ride jo  obiskat stare 
mater-nono, ne p ra v ijo  vič 
«Non capiamo lo slavo», pat 
pa lepuo gavore z n jo  u na 
Šim slovenskim jeziku.

So se spreobarnile in  lepue 
je, kadar človek spozna svoje 
grjehe.
Spreobarnile so se zavojo te 
ga, ker j im  njeso b li vše( 
červje. In  pom islite, drag 
brauci, dost l ju d i b i se lahke 
spremenilo, spreobarnilo za 
vojo  tega! Červje njeso same 
u čerešnjah, ušafaš, najdeš 
j ih  tud i tam, k je r b i m uori 
n a jti može!
Vas pozdravja Vaš 
Petar M atajurac

Guido Battaino s svojim traktorjem

PISE
PETAR
M A TA JU R A C
” Lo Slavo,, in črvje
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

GRMEK

T ud i nono V ig i preb iera  zvestuo naš časopis an v tuo- 
lim  nie n ič  posebnega, saj j ih  je  puno takih : Posebno pa 
je, de nono V ig i, L u ig i Dugaro-Kovačinu iz K rava rja , je 
-brez dvoma- nars ta re jš i naročn ik  Novega M a ta ju rja , saj 
im a  101 lie t! O nunca Kovačinovega smo že pisal, kadar je 
praznovau svuoj ro js tn i dan. Sada pub likam o telo foto- 
g ra fjo . Pred nuncam  V ig ja  na m iz i s to ji liepa p ipa verje- 
zana v liesu, k i so m u jo  p a r ja te lji šenkali za njega ro js tn i 
dan.

Nuncu V ig ju  želmo še puno srečnih an veselih lie t.

SV. LENART
GORENJA MERSA

Smrt mladega moža v 
2v ice ri

U saboto 21. ju l i ja  so pod- 
kopa li na b r ito fu  Svetega 
Lenarta mladega moža, k i 
je  živeu an d je lu  nad dva j
set le t u Švici. U m aru je  na 
h itro , pa d ružina  je  vjedela, 
da če um arje , želi b it  pod- 
kopan u  domači zem lji. N je 
ga želja  je  b la  uslišana. M la 
d i mož je  b iu  A ldo T erlicher 
- P u linu  iz naše vasi in  so 
ga podkopa li v Sv. Lenartu, 
kam or so p rip e lja li njega 
tru p lo  en dan p re j. Im eu je  
samuo 43 let. U v e lik i žalo
s ti zapušča ženo in  dva si
nova. N jem  in  ž lah ti našo 
iskreno sožalje.

SREDNJE
PRESERJE

Po dugi boliezn i je  v petak 
13. Tuja v čedajskem šp ita lu  
um aru  Lu ig i S ibau - S in jaku  
iz naše vasi. Im eu je  72 liet. 
G lih  no lie to  od tega, 11. lu ja

je  v  nasreči na d ie lu  zgubu 
živ lien je  njega sin B runo.

Z njega sm artjo  je V ig i pu 
stu v ve lik i ža losti ženo, s i
na hičer, zet, navuode an pu 
no pa rja te lju . Njega pogreb 
je  b iu  v nediejo 15. lu ja  v 
c ie rkv i Sv. Pavla (Cernecje). 
Puno ju d i m u je paršlo da ja t 
zadn ji pozdrav.

Podbonesec
BRIŠČA

V čedajskem špitale je  u- 
m aru  kavalier E rm in io  One
s ti iz  naše vasi. Im eu je  74 
lie t. V  žalosti je  pustu S i
nove Tiziana an Lorenzo an 
usi žlahto. N jega pogreb 
je  b iu  v B riščah v sriedo 
18. lu ja .

ARBEČ
V  pand ie jak 9. lu ja  je  v 

čedajskem šp ita lu  za venčno 
zaparu njega trudne oči Pio 
Qualla iz  naše vasi. Učaku 
je  lepo starost: 83 lie t. V  ve
l ik i  žalosti je  pustu  sina, ne- 
viesto, navuode an pranavuo- 
da. Njega pogreb je  b iu  go 
par Sv. Standreže v sriedo 
11. lu ja .

Škuadra iz Ruonca, k i je  udob ila  garo za sanosieke u 
Špietru  na sejm u Sv. Petra in  Pavla.

Od leve p ro ti desni so: Damiano B lasutig, k i im a  v ro 
kah tro feo  an k i je  uduobo tu d i kopo za narbuojšega sa- 
nosieka, Natale T rinco , C laudio B lasutig, župan špietar- 
skega kamuna F irm in io  M arin ig , k i je  prem iò  škuadro, 
an G aldino B irtig . Na gari se je  m uora lo  posieč usak 100 
mq. sanožeta an za ca j  tam, s tilam  an čednim  diele je  b iu  
dan puntegio usakem kankorento, konko ren ti kupe so dal 
pa puntegio škuadri.

L je tos je  udob ila  ruonška škuadra, bom o v id li, če hlie- 
to  se nazaj takuo lepuo pa rp rav ija  zak tro feo  je  «bienale» 
an za ga m iet, ga je  trieba  udob it dvakrat. K u  deb na b luo 
zadost, go na uso fad ijo , druge škuadre so j in  že obecjale 
de h lie to  jo  bo jo  m ie i tardo.

Letos je  gorelo m alo kresov 
za Sv. Ivan  po naših dolinah. 
L ju d je  p rav ijo , da se je  tuo 
zgodilo zavoj o slave ure  in  
če je  samuo ta kauža, se lah
ko potroštam o, saj nam bojo  
drugo leto svetoivanski k re 
sovi spet razsve tlili naše h r i
be in  doline, škoda b i bla, če 
je  kauža druga, če lju d je  o- 
puščajo naše lepe in  stare 
navade.

Za ka r vemo, vemo, de so 
naprav li kres samo u V e li
kem G rm eku, oko li katere
ga so se zbra li, poleg vasnja- 
nu, še t is t i od društva «Re
čan», čepru so b li tru d n i z 
delam, k i ga je  b luo  treba o- 
p ra v it za Senjam beneške 
p iesm i na Liasah. Kresov n i 
bluo, u  zameno pa se je  zbra
lo  letos kupe puno Ivanov. 
Im e li so sv. mašo u staro 
davni ce rkv i Sv. Ivana, b li
zu Dolenjega Tarb ja . Potle 
so im e li, ne vemo al kosilo  
al večerejo, u hote lu «Bella
vista» u D olenjem  Tarb ju . 
Dobro so je d li, dobro so p ili,  
lepo p lesali z dobro m uziko. 
B luo j ih  je  parb ližno petde
set.

Vse p ru  an lepuo, dragi I- 
vani, za drugo leto pa po- 
skarb ite  tu d i za kresi, de na
še stare navade ne um arje jo .

TOPOLOVO

Narlieuši senjam
K u  iz Sevca začneš se par- 

b lizuvat h  Topoluovem , že 
čuješ v a ja r ju  drug duh, an 
hu iz kurve zagledaš lepo 
vaščico, vso o flokano an 
čuješ tonkat, pom isliš, de 
nie vse zgubjeno, ostalo je 
še k i živua iz s ta rih  nava
dah.

T ud i lie tos na topo luški 
senjam, v nediejo 1. lu ja , je  
paršlo puno lju d i, še par 
maš je  b luo puno fureštih . 
Maša je  b la p ietà od zbora 
«Rečan» an duga precesija 
po vsi vasi je  končala šele 
od dn i an pu. Popudan je 
bluo vsake so rt reči.

L ietos so vekunštal no no
vo an so p rem ja l narbuojše 
domače vino. Uduobu je  E t
tore  Crisetig  iz Podlaka. Ple
sala je  Beneška fo lk lo rna  
skupina Ž ivan it an zvičer je 
b iu  ples pred šuolo. P ru  za 
p ru  fešta je  b la že začela v 
saboto, 30. ju n ija  z ve lik im  
plesom, an ku  v nediejo j im  
nie b luo zadost, so jo  zaro
b il šele v saboto 7. lu ja .

Ic

PLATAC

Nagla smart pobrala 
mlado ženo

U saboto 7. ju l i ja  je  b la 
podkopana na Liesah Alma 
Loszach - uduova Vogrig  - 
Sudatova iz naše vasi.

R odila  se je  1921. leta u 
Sevcu, u znani Balentarči- 
c jo v i d ru ž in i in  se oženila 
m lada u Platac. B la je  zdrava 
in  močna žena, zatuo se je 
vsem čudno zdelo, da jo  
je  sm art tako h itro  pobrala. 
Zadela jo  je  trom boza in  u- 
m arla  je  u videm sken šp ita 
lu.

U ve lik i žalosti je  zapusti
la družino, ž latho in  p r ija te 
lje . Na n je  pogreb je paršlo 
ve liko  število  lju d i, ker je  
b la od vseh p r ilju b lje n a  in  
spoštovana.

KANALAC

Zuogam s tr ic  Bepo.
Zapustiu  si nas tiho, v ne

d ie jo  8. lu ja  z ju tra  v čedaj- 
škem špitalu.

Ž iv lien je  n ie blua zlo lah
ko za te, n ič  t i  n ie b luo par- 
šparano: uiska, A frica, Bel
g ija  an na stare lie ta  te je 
še boliezan m altra la . Vse je 
pasalo, puno si pretarpeu an 
sada počivaš večni m ie r v 
to  j i  zem lji, k i si takua lju - 
bu.

Zahvalmo vse tiste, k i so 
v pand ie jak 9. lu ja  parš li t i 
da ja t zadn ji pozdrav.

(Lo re tta  C.)

Rajnik Giuseppe Canalaz 
žefcju

Bepo

SOVODNJE
Tudi ljetos tradicionalna 

šagra Svetega Mohora
Lje tos je b la ljepa u ra  na

k lon jena  o rgan iza torjem  
tradic iona lne šagre Sv. M o
hora: dva dn i je  s ija lo  lepo 
sonce.

Na letošnjem  prazn iku  je 
b luo nekaj novega, n i b iu  
samuo navaden ples. Orga- 
n iza l so tekm ovanje balin- 
càrjev (gara d i bocce) in  r i 
bolov (gara d i pesca.).

"Te sim patične športne i- 
n ic ia tive, lepo sonce, dobra 
m uzika za ples, vse tuo je 
parv lek lo  puno lju d i u Sa- 
vuojnsko dolino. Smo pa 
konštata l eno stvar, ko t na 
d rug ih  le tošn jih  šagrah in  
p razn ik ih : lju d je  ne zapra- 
v ja jo  v ič takuo na debelo 
denarja, ko t u  p re jšn ijh  le
tih . Bum  velikega in  lahkega 
zasluška po potresu gre 
h k ra ju . K riza  se pozna na 
vsakem koraku. Po sedm ih 
debelih kravah stopamo v 
ca jt sedem suhih, m lad ih  
krav. To se pozna tud i na 
naših se jm ih. So te m lad i t i 
sti, k i da jo  ulezvat, zaslužit 
po sejm ih, pa ka j m orejo, 
če j ih  je  ta rka j brez dela!

DREKA
PRAPOTNICA - VIDEM

Zbogam mama Matilda
U ponedeljek 4. ju n ija  je 

po k ra tk i bolezni um arla  u 
videmskem šp ita lu  Bergna- 
ch M atilde  - uduova Tru- 
sgnach-Zefova iz Prapotnice. 
Zadnje leta je  živela s sinovi 
u V idm u, ro jena pa je  b la  u 
D rek i 11.1.1898.

B la  je  močna žena, p ridna  
m ati, saj je  vse ž iv ljen je  
skarbela za svojo družino.

K adar je  1915. leta začela 
uejska med I ta l i jo  in  Av
s tr ijo , je  im ela 17 let, pa je 
vsedno nosila  granate in  d ru 
gi m un ic ion  ita lija n sk im  su- 
datom  na fro n t. Zatuo je  i- 
mela tu d i p riznan je  (r ico n o 
scim ento) od ita lijanskega

governa. N je  pogreb je  b iu  
u  Remanzacco, u sredo 6. ju 
n ija .

Za n jo  ža lu je jo  hči E lia, 
sinovi A ttilio , G iovanni, V it 
to rio , zet Lu ig i L ieni, neča
k in ja  Gabriella, žlahta in  
p r ija te lji.

OCNEBARDO-MANZAN 
Na hitro nas je  zapustu Ivo 

Crainich - Bizikov
Pred k ra tk im  smo p isa li v 

Novem M a ta ju r ju , da pa
dajo naši m in a to r ji, ko t 
zdrele hruške in  zdaj muo- 
ram o spet povjedat žalostno 
novico. Na h itro  je  um aru 
Ivo  C ra in ich —  B iz ikov iz 
Ocnega barda, star samuo 
48 let. B iu  je  m ina tor, za- 
služu je inva lidsk i penzion 
in  živeu s svojo ženo v Man-

zanu. B iu  je  b ra t znanega 
Renza člana Zveze em igran
tov in  društva «Ivan T rin - 
ko», k i smo ga zgub ili pred 
par le ti v trag ičn i cestni ne
sreči.

Rad je paršu gledat svojo 
mamo v Ocnebardo, rad je 
b iu, kadar so parš li njega 
b ra tje  iz Belgije. Tako se je 
zgodilo tu d i te li kra t.

Iz Belgije je paršu na po 
čitn ice b ra t. Ivo  je  želeu p r i 
n jem  in  ob m am i preživet 
nekaj dni, pa ga je  parje lo  
slabo u  to rak  17. ju lija . B ra t 
ga je  h itro  pe lja l v čedajski 
špitau, a buogi Ivo  je  po 
po t um aru.

U ve lik i žalosti zapušča 
ženo Giuseppino, mamo, se
stro, b ra tre  in  vso žlahto.

Želel je  b it i podkopan v 
domači zem lji in  podkopan 
je  b iu  p r i Devici M a rji na 
Krasu, k je r  počiva venčno 
ž iv ljen je  njega tata. Vsem 
tis tim , k i joče jo  za n jim , naj 
gre naša srčna tolažba.

FARMACIE Dl TURNO
Od. 4. avgusta do 1. septembra

Od 4. do 10. avgusta
Sv. Lenart te l. 723008 
Manzan tel. 754167 
Čedad (Fontana) tel. 731163 
Od 11. do 17. avgusta 
Podbonesec
Čedad (Fornasaro) tel. 731264 
S. Giovanni al Nat. 756035 
Od 18. do 24. avgusta 
Grmek te l. 725044 
Čedad (Fontana) tel. 731163 
Corno di Rosazzo tel. 759057 
Od 25. avgusta do 1. septembra 
Čedad (Pelizzo) tel. 731175 
Manzan te l. 754167 
Tavorjana te l. 712181 
Ob nediejah in praznikah so od- 
parte samuo zjutra, za ostali čas 
in za ponoč se more klicat sa
muo če ričeta ima napisano 
«urgente».

ZAPARTE LEKARNE 
ZARADI POČITNIC 
FARMACIE CHIUSE 
PER FERIE
Čedad (Fornasaro) od 20-8 do 9-9 
Čedad (Pelizzo) od 30-7 do 19-8 
Podbonesec od 20-8 do 2-9 
San Giov. Nat. od 28-7 do 10-8 
Špeter od 6-8 do 26-8

Per onorare la memoria dell’on. Enrico Berlinguer 
il signor Predan di Oblizza (Stregna), assieme ad 
alcuni compaesani, ha devoluto L. 20.000 al Novi 
Matajur.

Coppe -  Targhe sportive 
Laboratorio di precisione 
Agente comp. Singer

Orologeria - Oreficeria -  Ottica 
Ur a r n a  -  Z l a t a r na  - Op t i k a

URBAIMCIGH
Cividale - Čedad
Via C. Alberto 10 - Tel. 732230

Pokali -  športne plakete
Laboratorij
Zastopstvo Singer

edilvalli
di DORGNACH RINO & C. e.a.s.

ČEMUR
SV. LENART -  S. LEONARDO

Tel. 0432-723010

Vendita m ateriali per red ili ala 
Prodaja gradbenega materiala

A utetraaperti A vtoprovoz


